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شرط ایران برای برجام؛

»بـرجام« 
امضا می شود؟
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توافق در وین برای چینی ها اهمیت بیشتری 
دارد تا روس ها

مهسا مژدهی/ مذاکرات در وین برای احیای 
برجام؛ هفته گذشــته به طور ناگهانی از سر 
گرفته شد و مقامات کشورها بار دیگر در هتل 
کوبورگ دور یک دیگر جمع شــدند تا راهی 
برای عبور از  بحــران پیش آمده بیابند. اروپا 
می گوید متن نهایی یک توافق را آماده کرده 
و قرار اســت ایران تصمیم خود را نسبت به 

این متن اعلام کند. طرف غربی می گوید دیگر قرار نیست انعطافی بر سر متن نهایی 
از خود نشــان دهد. با این حال روسیه و چین رویکرد غربی ها را ندارند. مقام چینی 
ســکوت را بر اظهار نظر ترجیح داده اما اولیانوف دیپلمــات روس می گوید اگر ایران 
تصمیم بگیرد که پیشنهاد دیگری را مطرح کند، مثلًا خواهان اصلاحاتی جزئی شود، 
روسیه قطعاً مخالفت نمی کند و حمایت خواهد کرد. اولیانوف همچنین نهایی بودن 

متن را رد کرده است.
عبدالرضا فرجی راد اســتاد ژئوپلتیک دانشــگاه در مورد نگاه روسیه و چین به احیای 
برجام گفت: ایران رسما اعلام کرده که از نظر سیاست خارجی به شرق نزدیک شده و 
می خواهد با شرق به ویژه روسیه و چین کار کند. اگر مذاکرات احیای برجام به نتیجه 
نرسد مشکلی در روابط ایران با پکن و مسکو به وجود نمی آید. ایران در تحریم است 
و این دو کشور سعی می کنند همکاری های خود را با تهران بیشتر کنند تا مقداری 
تحریم ها جبران شــوند. چین روند خود را با خرید نفت و ارسال یک سری کالاها به 
ایران ادامه می دهد. اما اینجا یک مســاله ای هســت. اگر توافقی صورت نگیرد، باید 
ببینیم که غرب چه تصمیمی می گیرد. ایا می خواهد دوباره در آژانس قطعنامه صادر 
کند، مکانیسم ماشه را فعال کند یا به شورای امنیت مساله را بکشاند تا آنجا قطعنامه 
صادر شــود. اگر وارد این فاز شوند، چینی ها در مورد قطعنامه سازمان ملل ملاحظه 
کاری خواهند کرد. در حال حاضر تحریم های غیرقانونی امریکا برقرار است و شرکت 
هایی که با ایران کار می کنند تحریم می شوند. کشورها می آیند شرکت های صوری 
درست می کنند تا با ایران مبادله انجام دهند. مثل نفتی که چین از ایران می خرد. 
اما اگر تحریم های سازمان ملل باشد، چینی ها با احتیاط بیشتری برخورد می کنند و 
فروش نفت هم محدودتر می شود. اگر به طور کلی توافق انجام نشود، خیلی در روابط 
ایران با بلوک شرق یعنی چین و روسیه اثر منفی ایجاد نمی شود. با روسیه شاید اثر 

مثبت هم بگذارد.
وی تصریح کرد: اگر توافق امضا شود، برای اقتصاد ایران فضایی باز می شود تا هم نفت 
بفروشد، هم سرمایه خارجی جذب کند و چه بخواهیم و چه نخواهیم همه توجهات 
ایران روی چین و روسیه نخواهد بود. وقتی شرکت فرانسوی و ایتالیایی و ... در مناقصه 
ها شرکت کنند، از سرمایه گذاری خارجی فرار نمی کند. همچنین ورود نفت ایران به 
بازار منجر به ایجاد رقابتی با روســیه می شود. روسیه به خاطر نفت و گازش غرب را 
تحت فشار قرار داده است. از این حرکت روس ها خوشحال نمی شوند. یکی از دلایلی 

هم که مذاکرات در چند ماه گذشته با تاخیر مواجه شد، همین مساله بود.
روس ها خیلی نباید از این مســاله اســتقبال کنند. اما برای چینی ها اگر تحریم ها 
برداشته شود، میدان خوبی برای سرمایه گذاری و خرید نفت راحت تر ایجاد می شود. 
همچنین می شــود با توافق ۲۵ ساله چین هم بررسی کرد. آن توافق کاملا مسکوت 
مانده و حرکت مثبتی در رابطه با آن انجام نمی شود. چرا که شرکت های چینی اگر 

وارد شوند، تحریم شده و پول زیادی هم برای حضور آنها وجود ندارد.
فرجی راد با اشاره به اینکه نمی توان چین و روسیه را با یک نگاه مورد ارزیابی قرار داد 
گفت: اگر توافق حاصل شود برای چین سود دارد و ضررش برای روس ها بیشتر است 
و برعکس آن هم صادق اســت. روس ها یک زمانی توافق مورد تمایلشان نیست. اول 
کار ژست می گیرند و بعد می آیند خوب فکر می کنند. مثلا وقتی می بینند مذاکرات 
در حال پیش رفتن است، به جنبه مثبت فکر می کنند. اگر توافق انجام شود به دلیل 
امدن نفت ایران به بازار، برای روس ها مشکل به وجود می آید. از طرفی هم فایده هایی 
دارد. روسیه در حال حاضر تحریم است. اگر توافق انجام شود، ایران از تحریم خارج می 
شود و روس ها می توانند بسیاری از کالاهای مورد نیاز را از طریق ایران تامین کنند و 
همین کریدور جنوب به شمالی که فعال شده، می تواند برای آنها مفید و اثرگذار باشد. 

بنابراین برای مسکو هم نکات مثبتی وجود دارد.
این کارشناس در پایان در مورد روابط ایران و روسیه بعد از احیای برجام گفت: چینی 
ها در دنیا جا افتاده اند و ایران هم یکی از آنهاســت. تهران برای پکن مورد توجه هم 
هست. یک توافق ۲۵ ساله با رقم ۴۰۰ میلیارد دلاری که اگر دلشان بخواهد و برنامه 
ریزی مدون داشته باشند، می توانند آن را پیش ببرند. طبیعتا ایران با چین کار خواهد 
کرد همانگونه که از پیش همکاری ها وجود داشته است. سطح مبادلات می تواند به 
رقم ۴۰ یا ۵۰ میلیارد دلار برسد اما متاسفانه سطح فعلی تنها حدود یک چهارم این 
رقم ها اســت. اگر روسیه تحریم نبود، اثر مثبتی روی روابط اقتصادی تهران و مسکو 
نمی گذاشــت. اما به دلیل وجود تحریم ها، مســکو به ایران نیاز دارد. در حال حاضر 
کشــوری مانند ترکیه از این فرصت استفاده کرده و سطح مبادلاتش را دو برابر کرده 
است. اگر ایران هم از چنین فرصتی استفاده کند، اتفاق مشابهی می تواند بیفتد. در 
چند دهه اخیر تهران و مسکو نتوانسته اند مبادلات تجاری خود را افزایش چشمگیری 
بدهند. حالا یا جنس روســی خوب نیست یا روس ها برای واردات اقتصادی از ایران 
سخت می گیرند. البته دو کشور همکاری نظامی داشته اند و ارز مبادله شده، اما کار 
اقتصادی چندانی رخ نداده. اما در برهه کنونی مسکو به تهران نیاز داشته و این فرصت 

می تواند منجر به گسترش روابط اقتصادی میان ایران و روسیه شود.

شرط ایران برای برجام؛

»بـرجام« امضا می شود؟
مذاکره کنندگان ارشد در مذاکرات مجدد 
بــرای احیــای توافق هســته ای ۲۰۱۵ 
ایران، یکشــنبه اعلام کردند که نسبت به 
امکان دســتیابی به توافقــی برای اعمال 
محدودیت هایــی بر غنی ســازی اورانیوم 

تهران خوش بین هستند.
به نقل از اکو ایران، در همین زمینه روزنامه 
آمریکایی وال اســتریت ژورنال گزارش داد 
که »ایران و آمریکا به متن توافق هســته 
ای نزدیک هستند اما موانع همچنان باقی 
است« و تهران می گوید تنها پس از پایان 
تحقیقات آژانــس بین المللی انرژی اتمی 
درباره برنامه هسته ای خود، توافق نهایی 

را امضا خواهد کرد.
به نوشــته این روزنامــه تحقیقات ناظر 
هســته ای ســازمان ملل در مــورد مواد 
هســته ای ]ادعایی[ یافت شده در ایران با 
منشاء انسانی، برای تهران بسیار حساس 
اســت، چرا که همیشه بر صلح آمیز بودن 
برنامه هسته ای خود تأکید کرده و می گوید 
هرگز به دنبال سلاح هسته ای نبوده است.

نهایی شدن متن تا ساعات آینده
لارنس نورمن، خبرنگار این روزنامه گزارش 
داد: مذاکره کننده ارشد اتحادیه اروپا عصر 
یکشنبه در این مذاکرات گفت که مذاکرات 
ایران و آمریکا برای احیای توافق هسته ای 
۲۰۱۵ نزدیک به اتمام است، اما مشخص 
نیســت که آیا تهران توافق نهایی را می 

پذیرد یا خیر.
انریکه مورا، هماهنگ کننده این مذاکرات 
گفت که متن توافق ممکن است در ساعات 
آینده بسته شــود. با این حال، ایران هنوز 
باید تصمیم بگیرد کــه آیا تقاضای خود 
مبنی بر احیای توافق هســته ای تنها در 
صورتی که تحقیقات چند ســاله آژانس 
اتمی در مورد برنامه هســته ای اش بسته 

شود را کنار می گذارد یا خیر؟
آقای مــورا به خبرنــگاران در وین گفت: 
»ما در حال مذاکره درباره برخی سؤالات 
فنــی بودیم که در متن باز بود. ما در حال 
پیشــروی هستیم و من انتظار دارم که به 

زودی این مذاکرات را تعطیل کنیم.«
متن نهایی باید توسط ایران، ایالات متحده 
و ســایر شــرکت کنندگان در مذاکرات، 
روسیه، چین، فرانسه، بریتانیا و آلمان تایید 
شــود. مذاکره کنندگان ارشد فرانسوی، 
بریتانیایی و آلمانی در حال حاضر در وین 

نیستند.
مذاکرات وین کــه اکنون ۱۶ ماه به طول 
انجامیــده اســت، با هدف توافق بر ســر 
اقداماتی اســت که واشنگتن و تهران باید 
برای بازگشــت به پایبندی به مفاد توافق 

هسته ای ۲۰۱۵ بردارند.
توافق ۲۰۱۵ محدودیت های ســخت اما 
موقتی را برای برنامه هســته ای ایران در 
ازای لغــو تحریم های بیــن المللی علیه 
تهــران تعیین کرد. دولــت ترامپ در ماه 
می ۲۰۱۸ آمریکا را از توافق خارج کرد و 
ایران یک سال بعد شروع به نقض مرحله ای 
محدودیت های هسته ای در توافق کرد و 
از آن زمان به طور گســترده فعالیت های 

هسته ای خود را افزایش داده است.
مذاکرات در ماه مــارس به توافق نزدیک 
شــد اما پس از آن ماه ها متوقف شد. اما 
مذاکرات روز پنجشــنبه پس از آن از سر 
گرفته شد که به ادعای این روزنامه، ایران 
یکی از خواســته های باقی مانــده خود را 
کاهش داد: لغو تحریم های ذیل لیســت 
FTO علیه سپاه پاسداران انقلاب اسلامی.

حساســیت تهران درباره حــل موضوع 
پادمان ها

با این حال، ایران در مذاکرات هفته گذشته 
اصرار داشــت که در صورت احیای توافق 
هسته ای، تحقیقات سه ساله آژانس اتمی 
سازمان ملل در مورد مواد هسته ای کشف 

شده ]ادعایی[ در این کشور باید بسته شود.
چند دیپلمات غربی روز یکشنبه گفتند که 
تهران در مذاکرات چند روز گذشــته این 
شرایط را مضاعف کرده است و توافقی در 

این زمینه وجود ندارد.
تحقیقات در مورد مواد هســته ای دست 
ساز یافت شده در ایران برای تهران بسیار 
حساس است، چرا که همیشه گفته است 
که هرگز به دنبال ســلاح هسته ای نبوده 
اســت. ایران به این تحقیقات پاسخ هایی 
داده که آژانس مدعی است معتبر نیستند.

با این حال، مقامات غربی گفته اند که ایران 
نیاز به همکاری با آژانس بین المللی انرژی 
اتمی دارد و تاکید کرده اند که برای بستن 
تحقیقات یا تعیین ضرب الاجل مشخص 

برای کار آژانس مداخله نمی کنند.
یکی از دیپلمات هــای غربی گفت که در 
متن توافقی که روی آن کار می شود، هیچ 
اشاره ای به درخواست های ایران برای بستن 

تحقیقات وجود نخواهد داشت.
باقری برای مشورت به تهران برمی گردد؟

روز دوشنبه به دلیل روز عاشورا ایران هیچ 
مذاکره رسمی صورت نخواهد گرفت. با این 
حال، هدف این است که متن نهایی برای 
تصمیم گیری نهایی در روزهای آینده آماده 

باشد.
مشخص نیســت که مذاکره کننده ارشد 
ایرانی، علی باقری کنی، ابتدا برای رایزنی 
با تصمیم گیرندگان اصلی در ایران به تهران 

بازگردد یا خیر.
ضرورت انعطاف واشنگتن و حل مسائل 

پادمانی
حســین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه 
ایران نیز روز یکشــنبه گفــت موفقیت 

مذاکرات هســته ای منوط بــه انعطاف 
واشنگتن در مذاکرات است.

حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه 
ایران گفت: »ما معتقدیــم آژانس باید با 
فاصله گرفتن از مسائل سیاسی نامربوط و 
غیرسازنده، مسائل پادمانی باقی مانده را از 

مسیر فنی به طور کامل حل کند.«
به گــزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت 
امور خارجــه، امیرعبداللهیان طی تماس 
تلفنی با آنتونیو گوترش، دبیرکل سازمان 
ملل متحد، تاکید کرد که کشورش برای 
دستیابی به یک توافق قوی و پایدار جدی 

است.
وی افزود: »نتیجه این موضوع بستگی به 
ایــن دارد که آیا ایالات متحده بخواهد به 

توافق برسد یا خیر«.
وی در گفتگو با آنتونیو گوترش، دبیرکل 
سازمان ملل متحد، گفت: ما برای دستیابی 
به یک توافق محکم و باثبات جدی هستیم. 
البته نتیجه بســتگی به ایــن دارد که آیا 
ایالات متحده خواهان توافق است و آیا در 
عمل انعطاف و واقع گرایی لازم را نشــان 

خواهد داد یا خیر.
۵ ثانیه تا خط پایان با ۳ یا ۴ مشکل 

باقی مانده
خبرگ زاری آسوشــیتدپرس نیز گزارش 
داد که مذاکره کنندگان ارشد در مذاکرات 
مجدد برای احیای برجام، یکشــنبه اعلام 
کردند که نســبت به امکان دستیابی به 
توافقــی برای اعمــال محدودیت هایی بر 
خوش بین  تهــران  اورانیوم  غنی ســازی 

هستند.  میخائیل اولیانوف، سفیر روسیه در 
خارج از کاخ کوبورگ وین، چهار روز پس از 
مذاکرات به خبرنگاران گفت: »ما ۵ دقیقه 
یا ۵ ثانیه از خط پایان فاصله داریم. او گفت 
که »۳ یا ۴ مشــکل« باقی مانده است که 

باید حل شود.
اولیانوف گفت: »آنها به ویژه برای ایرانی ها 
و آمریکایی ها حســاس هستند. من نمی 
توانم تضمین کنم، اما تصور این است که ما 

در مسیر درستی حرکت می کنیم«.
ارشــد  مذاکره کننده  اولیانوف،  میخائیل 
روســیه در ایــن مذاکرات، یکشــنبه به 
خبرنگاران گفت: برای تکمیل توافق »ما در 

مورد روزها صحبت می کنیم، نه هفته ها«.
انریکه مورا، مذاکره کننده ارشد اتحادیه اروپا 
نیز گفت که نسبت به پیشرفت مذاکرات تا 

کنون »کاملاً« خوش بین است.
وی به رسانه های ایران گفت: »ما در حال 
پیشروی هســتیم و انتظار دارم به زودی 

مذاکرات را تعطیل کنیم«.
بستن مسیر سوءاستفاده های آینده

همچنین خبرگزاری المانیتور گزارش داد 
که ایران می گوید ناظر هسته ای سازمان 
ملل باید مسائل باقی مانده را حل و فصل 

کند.
در بحبوحــه از ســرگیری مذاکرات برای 
احیای توافق هســته ای ۲۰۱۵، ایران روز 
یکشنبه از ناظر هســته ای سازمان ملل 
خواست که مسائل پادمانی باقی مانده را 

“به طور کامل” حل و فصل کند.
به نوشــته المانیتور منابع ایرانی پیشنهاد 
کرده اند که یکی از مهم ترین نقاط اختلاف، 
تحقیقات آژانــس بین المللی انرژی اتمی 

در مورد ردیابی مواد هسته ای یافت شده 
]ادعایی[ با منشأ انســانی در سایت های 

اعلام نشده در ایران است.
شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی 
در ماه ژوئن قطعنامه ای را تصویب کرد که 
ایــران را با ادعای ناتوانی در توضیح کافی 
درباره کشــف قبلی آثار اورانیوم غنی شده 
در سه سایت اعلام نشده قبلی مورد انتقاد 

قرار داد.
اما تهــران روز جمعه اســتدلال کرد که 
مسائل پیرامون ســایت های اعلام نشده 
“ماهیت سیاســی دارنــد و نباید بهانه ای 
برای سوء استفاده علیه ایران در آینده مورد 

استفاده قرار گیرند”.
مذاکرات در مسیر درست

میخائیل اولیانوف، فرستاده روسیه در وین 
با این حال روز یکشنبه گفت که مذاکرات 

“در جهت درست” پیش می رود.
او به خبرنگاران در خارج از هتل کوبورگ 
وین که در آن مذاکرات در حال برگزاری 
اســت، گفت: »خیلی زود مــی توان به 
یک نتیجه موفقیت آمیز رســید، اما هیچ 
تضمینی وجود ندارد - مثل همیشــه تا 
زمانی که همه چیز به توافق نرسیده باشد، 

هیچ توافقی صورت نمی گیرد«.
هنوز برای اعلام نتیجه برجام زود است

یک مقام وزارت امور خارجه در پاســخ به 
ســوال خبرنگاران در مورد ادعای نشریه 
وال استریت ژورنال مبنی بر احتمال آماده 
شدن متن نهایی توافق در وین ظرف چند 
ساعت آینده، گفت: با توجه به ادامه بحث ها 

درباره چند موضوع مهم باقی مانده، هنوز در 
مرحله ای قرار نداریم که از نهایی شدن متن 

سخن بگوییم.
به گزارش ایســنا، این مقــام وزارت امور 
خارجه افزود: هیأت مذاکره کننده جمهوری 
اسلامی ایران نظرات سازنده خود را با هدف 
پیشبرد مذاکرات به طرف مقابل ارائه کرده 
اســت و نتیجه گفت وگوها به اراده طرف 
مقابل بــرای اتخاذ تصمیمات سیاســی 
لازم بســتگی دارد. همچنان معتقدیم در 
صورتی که تصمیمات مناسب طرف مقابل 
اتخاذ شود، می توان به سرعت مذاکرات را 
جمع بندی کرد، اما هنوز در این مرحله قرار 

نداریم.
شرط ایران برای برجام

حســین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه 
جمهــوری اســلامی ایران عصــر امروز 
)دوشــنبه( در تماس تلفنــی با »جوزپ 
بورل« مســؤول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا، با وی در مــورد تحولات دور جدید 
گفت وگوهای رفع تحریم در وین به بحث و 

تبادل نظر پرداخت.
به گزارش فارس، دور جدید مذاکرات رفع 
تحریم ها در وین از روز پنجشنبه ۱۳ مرداد 
ماه در پایتخت اتریش آغاز شــد و با پایان 
این دور از گفت وگوها، هیأت مذاکره کننده 
جمهوری اســلامی ایران امشب به تهران 
بازمی گردد. همچنین اعلام شد رایزنی ها 
و تماس ها با هماهنگ کننده و طرف های 

دیگر ادامه خواهد داشت.
همه طرف ها برای دستیابی به متن نهایی 

توافق از خود اراده و جدیت نشان دهند
وزیر امور خارجه کشورمان در این تماس با 
بورل با تأکید بر اینکه هیأت مذاکره کننده 

ایرانی با اراده و جدیت برای دســتیابی به 
توافــق در وین حضور داشــته و ایده های 
ســازنده ای را برای حل و فصل موضوعات 
باقی مانده ارائه داد، اظهار داشت: دیدگاه ها 
و ملاحظات جمهوری اسلامی ایران درباره 
ایده های ارائه  شده از سوی انریکه مورا به 
وی  منتقل شده است و انتظار می رود همه 
طرف ها برای دستیابی به متن نهایی توافق 

از خود اراده و جدیت نشان دهند.
امیرعبداللهیان ضمن تمجید از تلاش های 
هماهنگ کننده جهت تسهیل دستیابی به 
توافق، تصریح کرد کــه توافق نهایی باید 
تأمین کننده حقوق و منافع ملت ایران بوده 
و رفع پایدار و موثر تحریم ها را تضمین کند.

 پیشرفت نسبی حاصل شده
جوزپ بورل مســئول سیاســت خارجی 
اتحادیــه اروپــا هم در ایــن گفت وگوی 
تلفنی اظهار داشت :معتقدم در دور اخیر 
گفتگوهای وین، پیشرفت نسبی حاصل 
شــده اســت. ارزیابی من از این مرحله 
مذاکرات مثبت است. ما به عنوان هماهنگ 
کننده به تلاش های خود برای نزدیک تر 
کردن دیدگاه ها تا رسیدن به نتیجه خوب 

برای همه طرف ها ادامه خواهیم داد.
امیرعبداللهیان هم در پایان ابراز امیدواری 
کــرد که با واقع بینی و اجتنــاب از اتخاذ 
مواضع غیرســازنده، به خصوص از سوی 
آمریکا، مسیر دستیابی به توافق هموار شود.
 انتظار می رود همه طرف ها برای دستیابی 
به متن نهایی توافق از خود اراده و جدیت 

نشان دهند

امیرعبداللهیــان همچنیــن در پســتی 
اینســتاگرامی در خصــوص گفت وگوی 
تلفنی عصر امروز با جوزپ بورل نوشــت: 
امــروز در تماس تلفنی با جــوزپ بورل 
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا، در 
مورد تحولات دور تازه گفت وگوهای رفع 
تحریم در وین گفت وگــو کردم. به آقای 
بــورل تاکید کردم هیــأت مذاکره کننده 
ایرانی با اراده و جدیت برای دســتیابی به 
توافق در وین حضور داشــته و ایده های 
سازنده ای را برای حل و فصل موضوعات 
باقی مانــده ارائه داده اســت. دیدگاه ها و 
ملاحظات ایران درباره ایده های ارائه  شده 
از ســوی انریکه مورا، به وی  منتقل شده 
اســت و انتظار می رود همه طرف ها برای 
دستیابی به متن نهایی توافق از خود اراده 

و جدیت نشان دهند.
وی افــزود: همچنین ضمــن تمجید از 
تلاش های هماهنگ کننده جهت تسهیل 
دســتیابی به توافق، به ایشــان یادآوری 
کردم که توافــق نهایی باید تأمین کننده 
حقوق و منافع ملت ایران بوده و رفع پایدار 
موثر تحریم ها را تضمین کند. آقای بورل 
معتقد بود در دور اخیر گفت وگوهای وین، 
پیشرفت نسبی حاصل شده  و ارزیابی اش 
از این مرحله مذاکــرات مثبت بود. آقای 
بورل گفت به عنــوان هماهنگ کننده به 
تــلاش های خود بــرای نزدیک تر کردن 
دیدگاه ها تا رسیدن به نتیجه خوب برای 
همه طرف ها ادامه خواهــد داد. در پایان 
به ایشــان گفتم امیدوارم که با واقع بینی 
و اجتناب از اتخاذ مواضع غیرســازنده، به 
خصوص از سوی آمریکا، مسیر دستیابی 

به توافق هموار شود.
پیش از این یک مقام ارشد وزارت خارجه 
با بیان اینکه انریکه مورا معاون مســؤول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا و هماهنگ 
کننده گفت وگوها روز )دوشنبه( ۱۷ مرداد 
ماه چنــد ایده دربــاره برخی موضوعات 
باقی مانده به طرف ها ارائه داد، گفت: پاسخ 
و ملاحظات اولیه خود را منتقل کرده اما 
نیازمند بررسی جامع اســت و نظرات و 
ملاحظات تکمیلی خود را به مورا و سایر 

طرف ها منتقل خواهیم کرد.
دور جدیــد مذاکرات از روز پنجشــنبه 
۱۳ مرداد ماه در شــهر وین آغاز شد. به 
همین منظور علی باقری صبح پنجشنبه 
در رأس هیأتی برای شرکت در دور جدید 
مذاکرات رفع  تحریم ها وارد شهر وین شد 
و از آن زمــان رایزنی هایی را با هیأت های 
روسیه، چین و اتحادیه اروپا در وین انجام 
داد. گفتنی است، مذاکره کنندگان ارشد 
سه کشــور اروپایی در وین حضور ندارند 
و کارشناســان آن ها گفت وگوها را دنبال 

کردند.
وزیر امــور خارجه ایــران و بورل پنجم 
مرداد مــاه نیز تلفنــی گفت وگو کردند. 
امیرعبداللهیــان در گفت وگوی تلفنی با 
بورل با بیان این که هیچ تردیدی در اراده 
ایران برای رسیدن به توافق خوب، قوی و 
پایدار وجود ندارد، گفت: اگر آمریکا با واقع 
بینی در مسیر حصول توافق گام بردارد، 

توافق خوب در دسترس است.
هشتمین دور مذاکرات رفع تحریم  ها ۲۰ 
اســفند ماه در وین دچار وقفه شد و پس 
از سفری که بورل در اوایل تیرماه به تهران 
انجام داد توافق شــد که مذاکرات از سر 
گرفته شــود که بر همین اساس روزهای 
هفتم و هشــتم تیر ماه این مذاکرات در 
دوحه به صورت غیرمســتقیم بین ایران 
و آمریکا و به واســطه انریکه مورا برگزار 
شد. ایران این مذاکرات را مثبت خواند و 
آمریکا مدعی شد که ایران درخواست های 
فرابرجامــی مطرح کرده کــه این ادعا از 

سوی حسین امیرعبداللهیان رد شد.

دیدگاه

روزنامه آمریکایی وال استریت ژورنال با اعلام اینکه ایران و آمریکا در 
آستانه توافق هستند اما همچنان موانعی باقی است، نوشت: تهران گفته 

است تنها پس از پایان تحقیقات آژانس درباره برنامه هسته ای خود، 
توافق نهایی را امضا خواهد کرد
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وزیر ارتباطات: چیزی به نام »اینترنت ملی« 
نداریم !

وزیــر ارتباطات و فــن آوری اطلاعات درباره 
آخریــن وضعیت »طــرح صیانــت« گفت: 
یک عده بالاخره جو ســازی می کنند و نان 
می خورند و الِا چیزی به اسم »طرح صیانت« 

تصویب نشده است که بخواهد اجرایی شود.
عیســی زارع پور درباره این که پس از اتفاقات 
اخیر در حوزه زیرساخت های شبکه مخابراتی 

کشــور بحث هایی پیرامون ارتقاء امنیت این شــبکه مطرح شــد، وزارت ارتباطات و 
فن آوری چه اقداماتی در این زمینه انجام داده است، گفت: بحث هایی را به شکل جدی 
در حوزه ارتقاء امنیت زیرساخت های ارتباطی کشور پیگیری می کنیم تا بتوانیم فضایی 

امن برای کسب و کارهای مردم فراهم کنیم.
وزیر ارتباطات و فن آوری اطلاعات ادامه داد: در روزهای اخیر یک کنفرانس داشــتیم 
با عنوان »کنفرانس امنیت تاب آوری شبکه ملی اطلاعات« که در آن ظرفیت هایی که 
در کشــور چه در حوزه ســخت افزار و نرم افزار وجود داشت، بررسی کردیم. پنل های 

مختلفی برگزار شد.
وی تاکیــد کرد: تمامی همفکری ها در این کنفرانس بــرای این بود که چه کارهایی 
صورت گیرد تا امنیت زیرساخت  ارتقاء پیدا کند زیرا زندگی مردم به این فضا وابسته 
شده است اطلاعات شخصی، سازمانی و دولتی در این بستر تبادل می شود حتماً امنیت 

مقوله بسیار مهمی است و جزء اولویت های ما در وزارت ارتباطات است.
زارع  پور درخصوص آخرین وضعیت »اینترنت ملی« گفت: چیزی به اســم اینترنت 

ملی نداریم.
وی در خصوص »طرح صیانت« عنوان کرد: چیزی هنوز به نام طرح صیانت تصویب 
نشده و چیزی به این اسم نداریم. یک عده بالاخره جوسازی می کنند، بازی می کنند، 

نان می خورند و الِا چیزی تصویب نشده است که بخواهد اجرایی شود.
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بانک مرکزی موظف به انتشار لیست ابربدهکاران بانکی است

قیمت بلیت پروازهای اربعین ۶ میلیون تومان است

رئیــس کل بانک مرکــزی گفت: بر اســاس 
قانون بودجه ســال 1۴01 بروزرســانی لیست 
ابربدهکاران، امر قانونی اســت و بانک مرکزی 

موظف به اطلاع رسانی است.
به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل 
از خبرانلایــن، علــی صالح آبــادی رئیس کل 
بانک مرکزی در خصوص بروزرســانی لیست 
ابربدهکاران بانکی گفت: به صورت فصلی باید 
از بانک ها را بروزرسانی  آمار های گرفته شــده 
کنیــم در پایان هر فصل، آمارها را بر اســاس 
اطلاعات دریافتی از بانک ها با ســامانه  بانک 
مرکزی، مطابقت می دهیم و در ســایت بانک 

مرکزی منتشر می کنیم.
صالح آبادی افزود: بر اساس قانون بودجه سال 
1۴01 ایــن مســله امر قانونی اســت و بانک 

مرکزی موظف به اطلاع رسانی است.
همچنیــن صالح آبــادی در رابطــه بــا بحث 
اعتبارســنجی وام های خرد هم اضافه کرد: در 

خصوص وام هــای خرد، وظیفه نظــام بانکی 
تسهیل اســت بنابراین دسترسی آسان مردم را 
به شــبکه بانکی ابلاغ کردیم. در بحث وثایق، 
تســهیلاتی ایجاد کردیم و طیــف متنوعی از 
وثایــق را درنظــر گرفتیم که حتی بــا قرارداد 
لازم الاجرا شــود تا وام های خرد، بر اســاس 
اعتبارسنجی ای که از مشــتری انجام می شود 

اعطاء شود.

وی اضافه کرد: این انتظار از شبکه بانکی وجود 
دارد که در واقع این تسهیلات را با وثایق آسان 
به افراد با اعتبار مناســب اعطاء کنند همچنین 
دسترســی مردم را به شبکه بانکی مثل امضاء 
الکترونیک، ســفته الکترونیک و دسترسی های 
غیرحضوری که به طور کلی در شــبکه بانکی 
است در دســتورالعمل های  ابلاغی  دیده شده 
است تا شــبکه بانکی بتوانند به طور عمومی و 

گسترده، این کار را انجام دهند.
صالح آبــادی در خصوص بحــث ضامن برای 
وام های خرد خاطرنشــان کرد: ضامن در قانون 
بودجه سال 1۴01 در تبصره 16 آمده است که 
با یک ضامن تســهیلات را پرداخت کنند لذا یا 
وثایق دیگری یا حداکثر یک ضامن را می توانند 

دریافت کنند.
همچنیــن صالح آبــادی در خصــوص بحث 
تسهیلات فرزندآوری که قرار بود به متقاضیان 
دارای کارت پایــان خدمت تعلــق بگیرد، ابراز 

کرد: در راستای تسهیل اعطای این نوع وام ها 
به مردم با نیرو های مســلح هم هماهنگی های 
لازم در حــال انجــام اســت که  به ســهولت 

تسهیلات به مردم پرداخت شود.
صالح آبادی در رابطه با محدوده رشــد ترازنامه 
بانک هــا و معافیت های برخــی بانک ها ادامه 
داد: معافیت هــای راجع به نرخ تســعیر ارز هر 
موقعــی اتفاق بیفتــد طبیعتــاً آن بانک معاف 
اســت. بانک هایــی کــه منابــع ارزی آنها از 
ســوی مشــتریان اســت آنها معاف هستند و  
معافیت هــای دیگر هم وجــود دارد که این ها 
به طور کامل در مقررات پیش بینی شــده است. 
اگر این معافیت ها را کنــار بگذاریم بعد از این 
معافیت ها از 1.5 تا 2.5 است، این 1.5 تا 2.5 را 
ما به هر بانک خود  اعلام می کنیم و بر اساس 
شــاخصه اعتباری هر بانک و ریســکی که هر 
بانک دارد و همچنین اعتبارســنجی ای که هر 
بانک نزد بانک مرکزی دارد بر اساس آن ما به 

هر بانکی اعلام می کنیم.
صالح آبادی اضافه کرد: وضعیت ناترازی بانکها، 
بر اساس شاخص آن به هر بانک اعلام می شود 
که بین 1.5 تا 2.5 می تواند رشد داشته باشد که 
بانک مرکزی ایــن موضوع را به صورت مرتب 
کنترل می کند.صالح آبادی تأکید کرد: اگر بانکی 
این قانون را رعایت نکند مشمول اضافه سپرده 

قانونی بین 10 تا 15 درصد می شود.
بانک مرکزی در خصوص  همچنین رئیس کل 
اینکه بانک توســعه ای یا تجاری باشــد افزود: 
یکی از شــاخص های اثرگذار هم توسعه ای یا 
تجاری بودن آن است؛ و عمدتاً بانک توسعه ای 

عمدتاً به سمت بالاتر از 2 حرکت می کند.
صالح آبــادی در ادامــه گفــت: بانک هایی که 
وضعیت ناترازی شــان بیشــتر است و شاخص 
اعتبارســنجی پایین تر اســت به ســمت 1.5 و 
بانک هایی که وضعیت مناسب تر است به سمت 

2.5 حرکت می کند.

قاسمی وزیر راه و شهرسازی با اعلام قیمت 
۶ میلیون تومانی پروازهای رفت و برگشــت 
اربعین، گفت: فــروش دلاری بلیت هواپیما 

فعلاً ممنوع است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به ئقل از 
تسنیم، »رستم قاسمی« با یادآوری این که 
قرار اســت حدود ۵ میلیون نفر جابه جایی 
مســافر صورت گیرد و سهم همه ناوگان ها 
مشــخص شــده اســت، اظهار کرد: سهم 
حمل ونقل ریلی حدود ۳۰۰ هزار نفر، هوایی 
۶۰ هزار نفر اســت و مابقی زائران از جاده ها 

جابه جا می شوند.
وی ادامه داد: با توجه به این که شهریور اوج 
سفر های داخلی است از مردم تقاضا می شود 

از وسایل حمل ونقل شخصی استفاده کنند.
وی افزود: در ســفر حج فقط با یک ایرلاین 
ایران ایر ۴۰ هزار نفر مسافر جابه جا کردیم در 
حال حاضر ۵ شرکت هواپیمایی باید همین 

تعداد مسافر را جابه جا کنند.
قاسمی بیان کرد: قیمت بلیت هواپیما همان 
۶ میلیــون تومان و قطار هم فعلا ۲۵۰ هزار 

تومان است که قیمت نهایی اتوبوس و قطار را 
به مردم اطلاع رسانی خواهیم کرد.

وی درباره فــروش دلاری بلیت هواپیمایی 
نیز گفت: فروش دلاری فعلا ممنوع است و 
با شرکت های هواپیمایی خاطی برخورد و به 

سازمان تعزیرات معرفی شده اند.
به گزارش تســنیم، جمعه گذشــته رئیس 
کمیسیون عمران مجلس با تاکید بر این که 

پروازهــای چارتری را ممنوع کرده ایم، گفته 
بود: برای پروازهای اربعین قیمت ۶ میلیون 

تومانی تعیین شده است.
محمدرضا رضایی کوچی افزود: بر این اساس 
پروازهای رفت و برگشــت بــه نجف در ایام 
اربعین و تاسوعا و عاشورای حسینی ۶ میلیون 
تومان است و هیچ شرکتی نمی تواند بیش از 

این قیمت بلیت ها را به فروش برساند.

وی تصریح کرد: سازمان هواپیمایی کشوری 
مسئول رســیدگی به تخلفات احتمالی در 

فروش بلیت پروازهای نجف است.
وی با بیان این که سازمان هواپیمایی کشوری 
مسئول تخلف ســایت های فروش مجوزدار 
اســت، گفت: اگر سایتی تخلف کند باید به 

سازمان هواپیمایی کشوری شکایت شود. 
معاون هوانوردی و امور بین الملل ســازمان 
هواپیمایی کشوری نیز در گفت وگو با خبرنگار 
اقتصادی خبرگزاری تســینم، اظهار کرد: با 
وجود به مســائل پیش آمده سال قبل، قرار 
شد امسال پروازهای نجف را مدیریت کنیم 

تا مشکلات سال گذشته تکرار نشود.
حســن خوشخو افزود: بر این اساس با توجه 
به دســتور اکید وزیر راه و شهرسازی مقرر 
شــده در بازه زمانی ایام اربعین )یک هفته 
قبــل از روز اربعین تا حدود ۵ روز بعد از این 
روز ( علی رغم این که ممکن است شرکت های 
هواپیمایی قراردادهای چارتری داشته باشند، 

پروازهای چارتری ممنوع باشد.
وی توضیح داد: با ایرلاین ها مکاتبه کرده ایم و 

آنها مطلع هستند که در این ایام باید به صورت 
سیستمی پروازهای نجف را به فروش برسانند.

وی یادآور شد: از سوی دیگر ظرفیت بخش 
حمل ونقل هوایی مشخص می شود و در بازه 
مورد اشاره می توانیم این تعداد پرواز با تعداد 

دقیق صندلی پروازی را داشته باشیم. 
معاون هوانوردی و امور بین الملل ســازمان 
هواپیمایی کشــوری با تاکید بر این که نباید 
درخواســت مردم بــدون پاســخ بماند در 
خصوص اظهارات رئیس کمیســیون عمران 
مجلس مبنی بر ممنوعیت فروش پروازهای 
نجف در ایام تاسوعا و عاشورای حسینی بیان 
کرد: وزیر راه و شهرســازی فروش چارتری 
بلیت پروازهــای نجف را بــرای ایام اربعین 
ممنوع کرده و برای چند روز تاسوعا و عاشورا 

صحبتی نشده است.
وی دربــاره قیمت پروازهای نجــف در ایام 
اربعیــن نیز گفت: گرچه هنوز به جمع بندی 
نهایــی نرســیده ایم، امــا به نظر می رســد 
جمع بندی کارشناسی این است که پرواز رفت 

و برگشت روی ۶ میلیون تومان نهایی شود.

قیمت لاستیک سر به فلک کشید 
بر طبق مشاهدات میدانی ما در بازار، قیمت 
لاســتیک به اوج خود در چند ماه گذشــته 

رسید.
بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
خبر انلاین، قیمت لاســتیک خودرو کاپسن 
مدلRS۲۶ به ۵ میلیون تومان رسیده است. 
قیمت واکایاما مــدل VK۲۱ نیز حوالی ۲ 

میلیون و ۳۰۰ هزار تومان اعلام شده است.
قیمت لاستیک کنتیننتال مدل UC۶ نیز به ۱۰ میلیون تومان رسیده است. لاستیک 
نکسن مدل NFera AU۷ نیز ۶ میلیون تومان قیمت خورده است. برای خرید یک 
جفت لاستیک خودرو از رودستون مدل PLUS N۵۰۰۰ نیز باید ۵ میلیون تومان 

هزینه کنید. بارز سری ارزان ترین لاستیک خودرو با قیمت ۷۰۰ هزارتومان است.

سیگنال وین به بازار ارز
کارشناســان اقتصادی عنــوان می کنند اگر 
انتشار پیام های مثبت از برجام ادامه پیدا کند، 
احتمالا بازار ارز در روزهای آینده در مســیر 

کاهشی حرکت خواهد کرد.
بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
خبرآنلاین، انتشــار خبرهای تقریبا مثبت از 
وین، به اعتقاد گروهی از کارشناسان، احتمالا 

فضای قیمتی بازار دلا را نزولی خواهد کرد.
دیروز میخائیل اولیانوف، نماینده روسیه در مذاکرات رفع تحریم ها با انتشار توئیتی از 

توزیع پیش نویس توافق بین طرف ها خبر داد.
اولیانوف نوشــت: خبر فوری! هماهنگ کننده اتحادیه اروپا »متن نهایی« پیش نویس 
توافق احیای برجام را توزیع کرد. شــرکت کنندگان در گفت وگوهای وین اکنون باید 
تصمیم بگیرند این پیش نویس مورد پذیرش آنها هست یا خیر. چنانچه مخالفتی وجود 

نداشته باشد توافق هسته ای احیا خواهد شد.
یک مقام ارشــد اتحادیه اروپا نیز اعلام کرد که مذاکرات وین درباره متن پیش نویس 

توافق به پایان رسید.
این مقام اتحادیه اروپا که طبق رویه مرسوم خواست نامش فاش نشود، گفت: مذاکرات 
برای دست یافتن به یک متن پایان یافته است و ما متنی را تولید کرده ایم. آنچه الان 

اتفاق می افتد بستگی به پاسخ مشارکت کنندگان دارد.
او گفت که اتحادیه اروپا منتظر پاســخ گروه ۱+۴ و ایالات متحده آمریکا درباره متن 
پیش رو است و جوسپ بورل مسوول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در این باره با وزرای 

امور خارجه کشورهای مشارکت کننده در تماس خواهد بود.
از سوی دیگر، یک مقام ارشد وزارت امور خارجه هم در مورد مذاکرات وین گفت: ۴ دور 
مذاکرات فشرده ای در خصوص چند موضوع باقی مانده برای اطمینان از تامین ملاحظات 
و نگرانی های کشورمان برگزار شد. در جریان این گفتگوها ما مواضع خود را با طرف های 

مقابل به اشتراک گذاشتیم و در برخی موضوعات نیز پیشرفت های نسبی حاصل شد.
وی افزود: با توجه به مباحث صورت گرفته طی سه روز گذشته، امروز انریکه مورا چند 
ایده در مورد برخی موضوعات باقی مانده به طرف ها ارائه داد. ما به محض دریافت این 
ایده ها، پاســخ و ملاحظات اولیه خود را به ایشان منتقل کردیم، اما طبیعتا این موارد 
نیازمند بررسی جامع هستند و ما نظرات و ملاحظات تکمیلی خود را به هماهنگ کننده 

و سایر طرف ها منتقل خواهیم کرد.
وی افزود: بدون تردید اصل اساسی برای ما حراست از حقوق و تأمین منافع ملت ایران 
است. احقاق این حقوق و تامین منافع و تضمین اجرای پایدار تعهدات طرف مقابل و 

جلوگیری از تکرار رفتارهای غیرقانونی آمریکا دغدغه جدی تیم مذاکره کننده است.

ساماندهی کارتخوان ها در ایستگاه آخر
ســاماندهی کارتخوان ها از سال گذشته آغاز 
و در آن زمــان بیش از هفت میلیون و ۲۰۰ 
هزار کارتخوان به پرونده مالیاتی متصل شد 
اما وضعیت حدود ۲۸۰ هزار از این دستگاه ها 
بلاتکلیف است که طبق اعلام بانک مرکزی 
طی هفته جاری تکلیف آن ها مشخص خواهد 

شد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایســنا، از سال گذشته در راستای اجرای 
ماده ۱۱ قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان، بانک مرکزی با همکاری سازمان 
مالیاتی نســبت به ســاماندهی دســتگاه های کارتخوان بانکی یا درگاه های پرداخت 

الکترونیکی اقدام کرد.
در این زمینه، کلیه اشخاص دارای ابزار پرداخت های بانکی باید با ورود به درگاه ملی 
خدمات الکترونیک مالیاتی به نشانی my.tax.gov.ir، فهرست تمامی دستگاه های 
کارتخوان بانکی و یا درگاه های پرداخت الکترونیکی خود را مشاهده و نسبت به اتصال 
آنها به پرونده های مالیاتی قبلی و یا تشکیل پرونده مالیاتی جدید اقدام می کردند که 
در سال قبل، بالغ بر ۷.۲ میلیون کارتخوان به پرونده مالیاتی متصل و حدود ۳ میلیون 

کارتخوان نیز غیرفعال شد.
اما در این بین معادل یک میلیون و ۴۰۰ هزار دستگاه کارتخوان نه به پروند مالیاتی 
متصل و نه غیرفعال شــدند که براساس اعلام رئیس کل سازمان امور مالیاتی، بانک 

مرکزی وعده داده تا در ماه جاری تکلیف این کارتخوان ها را مشخص کند.
در این راســتا، مهران محرمیان - معاون فناوری های نوین بانک مرکزی درباره آخرین 
وضعیت ساماندهی کارتخوان ها اعلام کرد: در حال حاضر با اقداماتی که بین بانک مرکزی، 
شبکه پرداخت و سازمان امور مالیاتی اتفاق افتاده بیش از ۹۰.۵ درصد از کارتخوان ها و 
ابزارهای پرداخت در کشور پرونده مالیاتی دارند و تعداد کمی حدود ۲۸۰ هزار تا دستگاه 

کارتخوان باقی مانده که در طی این هفته به این شبکه متصل خواهند شد.
وی ادامه داد: اگر پرونده مالیاتی شبکه های پرداخت، تا زمان داده شده تشکیل نشود، 

مطابق رویه ای که ظرف چند ماه گذشته پیگیری شده، قطع خواهد شد.
بنابراین، در شــرایطی که قرار اســت تا پایان هفته جاری کارتخوان هایی که تکلیف 
آن ها مشخص نشــده، غیرفعال و یا به پرونده مالیاتی متصل شوند، براساس آخرین 
آمار شاپرک، تا پایان تیر ماه سال جاری معادل ۸ میلیون و ۲۵۹ هزار و ۳۴۸ دستگاه 

کارتخوان در کشور فعال هستند.

آغاز واردات ایران با استفاده از رمزارزها
رئیس سازمان توسعه تجارت از آغاز ثبت سفارش واردات با استفاده از رمزارزها خبر داد.

به گزارش ایســنا، علی رضا پیمان پاک در صفحه شخصی خود در توییتر نوشت: این 
هفته اولین ثبت ســفارش رسمی واردات با رمز ارز به ارزشی معادل ۱۰ میلیون دلار 

با موفقیت صورت گرفت.
به گفته وی، تا پایان شهریور ماه، استفاده از رمز ارزها و قراردادهای هوشمند به صورت 

گسترده در تجارت خارجی به کشورهای هدف عمومیت خواهد یافت.
به گزارش ایسنا، پیش از این هیئت دولت در پاییز ۱۳۹۹ مصوب کرده بود: بر اساس 
این اصلاحیه، رمز ارزهای استخراج شده بر اساس مجوزهای صادره این تصویب نامه 
صرفاً برای تأمین ارز واردات کشــور و براســاس مقرراتی که بانک مرکزی تعیین می 
کند، قابل مبادله خواهند بود.ژ هم چنین، استخراج کنندگان باید رمز ارز دست اول 
تولیدشــده را تا سقف مجاز و به صورت مستقیم )بدون واسطه( به کانال های معرفی 

شده بانک مرکزی عرضه کنند.
افزون بر این، سقف مجاز رمز ارز استخراج شده و قابل مبادله توسط هر واحد استخراج کننده، 
بر اساس میزان انرژی مصرف شــده از سوی آن واحد، طبق دستورالعملی که توسط وزارت 

نیرو تدوین می شود، تعیین و به صورت دوره ای به بانک مرکزی اعلام می شود.

خبر

نگاهی به تورم اقلام خوراکی در اولین سال فعالیت دولت؛

از 50 تا بیش از 400درصد افزایش قیمت!
مقایســه قیمت  ها در یک سالی که از عمر 
دولت ســیزدهم می گذرد نشــان می دهد 
قیمت برخی از اقلام خوراکی مانند روغن در 
کف بازار تا ۴۳۷ درصد افزایش داشته است.
به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به 
نقل از تجارت نیوز، بررسی وضعیت تورم 
با اســتناد به گزارش های مرکز آمار ایران 
نشــان می دهد که نرخ تــورم در دولت 
ســیزدهم جهش بی ســابقه ای داشت و 
دست بسیاری از خانوار برای خرید اقلام 

خوراکی کوتاه شد.
گزارش های رســمی حاکی از آن اســت 
که تورم ماهانه در خرداد امسال به ۱۲.۲ 
درصد رسید. یعنی ثبت بالاترین نرخ تورم 
ماهانه پس از انقلاب. خرداد و تیر ۱۴۰۱ 
نیز دو ماه متوالی بودند که رکورد نرخ تورم 
نقطه به نقطه را شکستند. طوری که در تیر 
ســال جاری این شاخص روی عدد ۵۴.۶ 

درصد ایستاد.
گرچه برخی مســئولان تحریم را عامل 
ایجاد چنین شــرایطی می دانند، اما هنوز 
علاقه ای به تعیین تکلیف معاهده برجام 
نشان نمی دهند. از سوی دیگر، بررسی ها 
نشــان می دهد در دولــت جدید نه تنها 
تحریم مؤثر جدیدی علیــه ایران اعمال 
نشد، بلکه آمریکا برای مقابله با روسیه از 
ســخت گیری های خود نسبت به تحریم 
نفتی کاســت. از سوی دیگر، پس از ثبت 

تورم تک رقمی در دو ســال پیاپی دولت 
روحانی، در سه سال گذشته این تحریم ها 
اثرات تورمی خود را بر اقتصاد ایران تخلیه 

کردند.
تخلیه تورم در بازار کالاهای اساسی

گذشــته از اعداد و ارقام رســمی، شواهد 
میدانی شاید گواه ملموس تری برای عامه 
مردم باشــند. بررســی ها از قیمت اقلام 
خوراکی از ســطح خرده فروشی ها گویای 
آن اســت که از تیر ۱۴۰۰ تا تیر ۱۴۰۱ 
هر کیلوگرم برنج پاکســتانی باسماتی از 
کیلویی ۲۴ هزار و ۶۰۰ تومان به ۵۱ هزار 
تومان رسید. همچنین قیمت برنج طارم از 
کیلویی ۳۶ هزار و ۷۰۰ تومان تا ۱۲۰ هزار 

تومان افزایش یافت.
همچنین در حالی که قیمت شکر سفید 
در تیر ۱۴۰۰، ۱۳ هزار و ۴۰۰ تومان بود، 
در حال حاضر این محصول ۲۳ هزار تومان 
عرضه می شود. در بازه مورد بررسی قیمت 
گوشــت گوسفندی از ۱۲۷ هزار تومان تا 
۲۸۳ هزار و ۵۰۰ تومان پیش رفت. قیمت 
مرغ نیز در حالی در تیر امسال به ۵۹ هزار 
و ۸۰۰ تومان رسید که در ماه مشابه سال 

قبل ۲۳ هزار تومان عرضه می شد.
در تیر ۱۴۰۰ قیمت یک بسته ماکارونی 
۵۰۰ گرمــی ۶۳۰۰ تومان بــود که این 
قیمت در تیر ســال جاری به ۱۷ هزار و 
۹۰۰ تومان رسید. حذف یارانه آرد بخش 

صنعت در کنار گرانی قیمت جهانی گندم 
موجب افزایش شدید قیمت ماکارونی شد. 
این در حالی بود که صنایع ماکارونی آرد 
را به یک پنجم قیمت از دولت می خریدند. 
البته با توجــه به صادرات این محصول با 
یارانــه دولتی آرد، پــول خوبی به جیب 

تولیدکنندگان این گروه غذایی می رفت.
روغن رکورددار تورم اقلام خوراکی

قیمت روغــن ۱٫۵ لیتری در تیر ســال 

گذشــته ۲۱ هزار و ۶۰۰ تومان بود. نرخ 
این محصول در تیر ســال جاری به ۱۱۶ 
هزار تومان رســید. این گــروه خوراکی، 
همچنان رکــورددار گرانی میان کالاهای 

اساسی شناخته می شود.
رب گوجه فرنگــی ۸۰۰ گرمــی ۳۰ هزار 
تومانی در تیر سال گذشته، اکنون ۵۵ هزار 
تومان است. اردیبهشت امسال نیز قیمت 
هر شــانه تخم مرغ ۷۹ هزار و ۶۰۰ تومان 
مصوب شد، یعنی ۴۰ هزار تومان گران تر 
از زمانی که ابراهیم رئیسی به ساختمان 

پاستور رفت.
ماست کم چرب ۱٫۵ کیلویی نیز ۳۰ هزار 
تومــان افزایش یافت تا با نــرخ ۷۲ هزار 

تومان از قافله تورم عقب نماند. 
در کنــار خوراکی ها، دخانیــات نیز تورم 
قابل توجهی را تجربه کرد. به طور مثال هر 
پاکت سیگار وینستون که ۱۳ هزار تومان 
بود در تیر ماه امسال در محدوده ۲۰ هزار 

تومان عرضه می شد.
تورم اقلام خوراکی در تیر 1۴۰1

آمار رسمی نیز نتایج مشــابهی را نشان 
می دهند. آخرین گزارش منتشرشــده از 
مرکز آمار ایران دربــاره تورم خوراکی ها 
گویای آن است که گروه روغن و چربی ها 
با ۲۹۳٫۱ رکورددار تورم سالانه در تیرماه 
بوده اند. این در حالی اســت تورم سالانه 
روغن ها و چربی ها در سال گذشته، ۱۰۹ 

درصد بود.
تورم ســالانه گوشــت قرمز، ســفید و 
فرآورده هــای آن در تیــر ســال جاری 
۶۵٫۷ درصد بود؛ در تیر ســال گذشته 
تورم این محصول روی نقطه ۵۳ درصد 

قرار داشت.
تورم گروه خوراکی شیر، پنیر و ماست در 
تیر سال جاری، حدود دو برابر بییشتر از 
تورم این گروه در تیر سال گذشته است. 
مقایســه تورم ســالانه گروه قند، شکر 
و شیرینی نســبت به مدت مشابه سال 
گذشــته حکایت از رشــد ۱۰ درصدی 
دارد. طوری که تــورم ۶۵٫۶ درصد این 
گروه خوراکی در ســال ۱۴۰۰ به ۷۵٫۲ 

درصد سال جاری رسید.
تورم ۴۶٫۷ درصدی گروه دخانیات

تورم ســالانه گروه دخانیات نیز نسبت به 
سال گذشته حدود ۹ درصد افزایش یافت. 
درصد تورم ســالانه گروه دخانیات در تیر 
سال گذشته ۳۷٫۸ درصد بود که در تیر 
سال جاری به ۴۶٫۷ درصد افزایش یافت.

تورم سالانه گروه مســکن، آب، برق، گاز 
وســایر سوخت ها در تیر سال ۱۴۰۰، ۲۵ 
درصد بود که این میزان در ســال جاری 
به ۳۱٫۴ درصد رسید. البته در این بخش 
دولت با ســخت گیری بیشتری سعی در 
کنترل دســتوری قیمت سوخت و انرژی 

دارد.

 بررسی وضعیت 
تورم با استناد به 
گزارش های مرکز آمار 
ایران نشان می دهد 
که نرخ تورم در 
دولت سیزدهم جهش 
بی سابقه ای داشت و 
دست بسیاری از خانوار 
برای خرید اقلام 
خوراکی کوتاه شد
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  ایران برای دومین سال متوالی در رتبه چهارم 
تولید دانش طب مکمل قرار گرفت

بر اساس گزارش تحلیل علم سنجی وضعیت 
انتشار مقالات حوزه طب مکمل و جایگزین در 
 ،)Scimago( پایگاه اینترنتی معتبر سایمگو
ایران برای دومین ســال متوالی رتبه چهارم 
جهــان را در تولید دانش این حوزه در ســال 

۲۰۲۱ کسب کرد.
به گزارش روز سه شنبه ایرنا از وبدا، بر اساس 

گزارش تحلیلی سایمگو به عنوان یک پایگاه اینترنتی معتبر در تحلیل علم سنجی وضعیت 
انتشار مقالات بر حسب حوزه های مختلف دانش، ایران با تولید ۵۰۵ مقاله مرتبط با حوزه 
طب مکمل و جایگزین، برای دومین سال متوالی در رتبه چهارم تولید دانش این حوزه 

در سال۲۰۲۱  بعد از کشورهای چین، امریکا و هند ایستاد.
در گزارش این پایگاه که بر اســاس داده های استخراج شــده از نمایه اسکوپوس از سال 
۱۹۹۶ تا کنون قابل دسترســی است، کشور ایران در تولید دانش کل حوزه پزشکی در 
سال ۲۰۲۱ نیز در رتبه ۱۶ قرار گرفته است و در طول دوره ۱۹۹۶ تا ۲۰۲۱ در مرتبه 
۲۱ قرار دارد که این موضوع و مقایسه آن با وضعیت حوزه طب مکمل و جایگزین، نشان 
از توان علمی کشور در حوزه طب سنتی و مکمل برای دستیابی به مرجعیت علمی در 

سطح جهانی دارد.
مقایسه جایگاه ایران در این حوزه در سال های گذشته، از رتبه دوازدهم در سال ۲۰۱۳ 
تا چهارم در ســال ۲۰۲۱ نیز به خوبی نشان دهنده رشد توان علمی ایران است که این 
دستاورد بین المللی را می توان نتیجه افزایش توان علمی دانشکده ها و مراکز تحقیقاتی 
مرتبط دانســت و تحقق مرجعیت علمی ایران در این حوزه از دانش، به شرط حمایت 
همه جانبه و موثر از پژوهش های مرتبط، دور از دســترس نبوده و به عنوان نقطه قوتی 

برای کشور مطرح است.

پیگیری وزیر آموزش و پرورش برای استخدام 
قهرمانان ورزشی در دانشگاه فرهنگیان

وزیر آمــوزش و پرورش گفــت: برنامه داریم 
قهرمانان ورزشی را به دانشگاه فرهنگیان وارد 
کنیم و موضوع اســتخدام آنان را نیز پیگیری 

خواهیم کرد.
به گــزارش خبرنگار گروه جامعه ایرنا، یوســف 
نوری روز سه شنبه در نشست شورای تشکیلاتی 
مسابقات و جشنواره های ورزشی دانش آموزان در 

اردوگاه شهید باهنر با بیان اینکه مقام معظم رهبری ورزش را بر جوانان واجب دانسته اند اظهار 
داشــت: وقتی به شاخص های توسعه انسانی مراجعه می شود، فقط اشتغال مورد توجه قرار 

می گیرد اما آمادگی جسمانی افراد بخشی از این شاخص است که باید مورد اهمیت باشد.
نوری با بیان اینکه ساحت زیستی و تربیت بدنی اهمیت بسیاری دارد، خاطر نشان کرد: 
ســاحت های دیگر سند تحول هم به این ساحت زیســتی بستگی دارد؛ به طور مثال، 
وقتی نگاه به ورزش متعالی شــود، ساحت اعتقادی و اخلاقی می شود همچنین ورزش 

دانش بنیان می تواند ساحت فناورانه را مورد توجه قرار دهد.
وی یادآور شد: در دوران کرونا دیدیم که کم تحرکی، دانش آموزان را با چه مشکلاتی رو 
به رو کرده است؛ بنابراین عملیاتی کار را جلو بردیم تا مدارس در این راستا تقویت شود.

وزیر آموزش و پرورش اضافه کرد: باید ائتلاف جدی داشته باشیم تا استعداد دانش آموزان 
شکوفا شود. باید دانش آموزان را بشناسیم و در موقعیت قرار دهیم زیرا اگر افراد از نظر 

جسمی توانایی داشته باشند، استعدا آنها شکوفا می شود.
نوری افزود: قاعده این است که استعداد دانش آموزان در مدرسه شناخته شود و باید زمینه 
فراهم شــود که ورزش، هیجان کامل برای دانش آموزان داشته باشد اما این هیجان در 

دایره مناسب و معقول ابراز شود و درگیری و نزاع و ناهنجاری ایجاد نکند.
وی ادامه داد: آموزش و پرورش برای مسابقات ورزشی دانش آموزان زیر ۱۸ سال آمادگی 

دارد همچنین فدراسیون ها ظرفیت خوبی برای توانمندسازی معلمان هستند.
نوری  با بیان اینکه همه کارها در آموزش و پرورش باید پیوست فرهنگی داشته باشند افزود: 
سفرهای تربیتی برای دانش آموزان اعجاب برانگیز است بنابراین برنامه داریم این اقدام را نیز 
با قوت ادامه دهیم.وزیر آموزش و پرورش با اشاره به اینکه برنامه ورزش صبحگاهی باید در 
دستور کار باشد و نباید از ورزش دوری کنیم گفت: مسابقات بین المللی ورزش را در دستور 

کار قرار می دهیم همچنین باید لیگ  بازی های محلی را نیز برگزار کنیم.

تفاهم نامه وزارت بهداشت و بیمه سلامت 
برای اجرای تعرفه گذاری خدمات پرستاری

معاون پرستاری وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی از امضای تفاهم نامه همکاری مشترک 
با ســازمان بیمه ســلامت به منظور اجرای 

تعرفه گذاری خدمات پرستاری خبر داد.
به گزارش ایرنا از وبدا، عبــاس عبادی افزود: 
براســاس این تفاهم نامه، همکاری هزینه کرد 
منابع حاصل از تعرفه گذاری خدمات پرستاری 

مصوبه هیات وزیران که در ســال جاری تعیین شده اســت در اختیار بیمه سلامت قرار 
می گیرد.وی اظهار داشت: بر اساس دستورالعمل نحوه بازتوزیع قانون تعرفه گذاری پرستاری 
که با همکاری ســازمان نظام پرستاری و معاونت های پرســتاری، توسعه و درمان وزارت 
بهداشت تدوین شده است، کارانه پرســتاران پرداخت می شود. عبادی خاطرنشان کرد: 
دستورالعمل بازتوزیع قانون تعرفه گذاری تدوین و نهایی شده است و در روزهای آینده از 

سوی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی به دانشگاه های علوم پزشکی ابلاغ می شود.
به گزارش ایرنا، قانون تعرفه گذاری خدمات پرســتاری و تعدیل کارانه های پرستاری به 
صورت طرح نمایندگان مجلس در قالب یک ماده واحده و دوتبصره در تاریخ ۶ تیر ۱۳۸۶ 
در مجلس شورای اسلامی تصویب و ۱۳ تیر همان سال به تایید شورای نگهبان رسید.  
بر اســاس ماده واحده این قانون، وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی موظف شد 
استاندارد بسته های خدمات،  تشخیصی و درمانی کادر پرستاری موضوع ماده)۱۶( قانون 
سازمان نظام پرستاری را در همه مراکز بهداشتی و درمانی کشور تعیین و به استناد قانون 
بیمه همگانی با هماهنگی وزارت رفاه در چهارچوب سرانه مصوب، تعرفه سالانه پس از 

تصویب شورای عالی بیمه و هیأت وزیران اجرا کند.

زنان در معرض آسیب چند روز می توانند در 
مراکز مداخله در بحران بمانند؟

مراکز مداخله در بحران در راســتای کنترل و 
کاهش بحران های فردی، خانوادگی و اجتماعی 
خدماتی متناســب با نیاز افــراد را به صورت 
رایگان، شــبانه روزی و همچنیــن به صورت 
ســرپایی و نگهداری موقــت به جامعه هدف 
خود ارائه می کند، به طوریکه زنان و دختران 
در معرض آســیب و آســیب دیده اجتماعی 

می توانند به مدت ۲۰ تا حداکثر ۳۳ روز از خدمات نگهداری موقت این مراکز استفاده 
کنند. به گزارش ایسنا، آسیب های اجتماعی ماحصل فرآیندهای بسیار پیچیده ای است؛ 
این فرآیندها در ابعاد اجتماعی، اقتصادی و روانی و... به وقوع پیوســته و اشکال خاص 
آسیب های اجتماعی را متبلور می کند. کودکان خیابانی، دختران فراری، کودک آزاری و 

بسیاری از موارد دیگر همه از جمله موارد این آسیب ها محسوب می شوند.

خبر

شکل های از اضطراب  که نمی شناسید ولی بیچاره تان می کنند

اضطراب های ناشناخته اما ویرانگر
کمال گرایی درحقیقت شکلی از اضطراب 
است. بســیاری از افرادی که ویژگی های 
کمال گرایانــه دارند در عمیق ترین بخشِ 
وجودشان اعتمادبه نفسِ پایین یا ترس از 

شکست دارند.
اگر تاکنون برایتان پیش آمده که در هنگام 
کار کردن حس کرده اید اســترس تان در 
حدی اســت که در ناحیه شــکم وجود 
گرفتگی ها و گره هایی را حس می کنید، 
تنها نیستید. بسیار مفید خواهد بود اگر 
بتوانید برای همه احساساتی که در هنگام 
انجام کاری تجربه می کنید اسم بگذارید. 
امــا باید بدانید که در بســیاری از مواقع، 
احساساتی که در این مواقع تجربه می کنید 

به نحوی به اضطراب مرتبط است.
تانیشا رنجر، روان شــناس بالینی از نوادا 
در آمریــکا، می گوید: »هســته اصلی هر 
اضطرابی یک ترس اســت.« او می افزاید: 
»اضطــراب، تمرکز بر آینــده و ترس از 
رخ دادن فاجعه اســت. شــما نمی توانید 
روی این حس نامی بگذارید، زیرا مطمئن 
نیستید که چه حسی دارید. فقط می دانید 
کــه این حــس هر لحظه ممکن اســت 

دردسرساز شود.«
هاف پســت از روان درمان گــرانِ متفاوت 
درخواســت کرده تا درباره کهن الگوهایِ 
مرتبط با انجام امور و کارها که ریشه شان 
حــسِ اضطراب اســت، توضیــح دهند. 
نخســتین قدم برای مقابله بــا نگرانی ها 
دانســتنِ این نکته است که این نگرانی ها 

از کجا آمده اند.
ببینید کدام ویژگی ِ شخصیتی بیش تر از 

همه شما را توصیف می کند:
۱. کمال گرایی

کمال گرا بودن یکی از رایج ترین پاسخ هایی 
اســت که نامزدهای مصاحبه شــغلی به 
عنــوان بزرگ ترین نقطه ضعــف خود به 
آن اشــاره می کنند، زیرا داشتنِ انتظاراتِ 
بــالا از خود و دیگران معمولاً یک ویژگیِ 
پذیرفته شده تلقی می شود. اما کمال گرایی 
درحقیقت شکلی از اضطراب است. نیکی 
لاچِراز-دورو، روان شــناس، می گوید این 
ویژگی ای اســت که اغلب افــراد آن را به 
اضطراب مرتبط می دانند.   »کمال گرایی 
بــه کنترل گری مرتبط اســت ـ صاحبِ 
چیزی بودن یا اگر آن چیز را نمی خواهید، 
کنترل کردنِ اینکه آن چیز را به چه کسی 
بدهند. یک پروژه که قرار است تیمی انجام 
شود، تبدیل به یک پروژه انفرادی می شود، 
زیرا شــخصی که دچار کمال گرایی است 
فکر می کند بهتریــن روش ممکن را بلد 
است و همه فرایند پروژه باید به شکلی که 
او می گوید طی شود.« درواقعیت، مجبور 
کردنِ همه به اینکه برطبقِ استانداردهای 
بالایِ غیرواقعیِ شــما عمل کنند، اتفاقی 

اســت که باعث می شــود هم خود و هم 
اطرافیان تان احساس بیچارگی کنید.

لاچِرزا-دورو می گوید کمال گرایان شدیداً 
منتقــد هســتند و وقتی فــردی، حتی 
رئیس شــان، تلاش می کند با ارائه انتقادِ 
سازنده به بهتر شــدنِ کارها کمک کند، 
آن ها به شدت از خودشان دفاع می کنند. 
لاچرزا-دورو می گوید: »بسیاری از افرادی 
که ویژگی هــای کمال گرایانــه دارند در 
عمیق ترین بخشِ وجودشان اعتمادبه نفسِ 
پایین یا ترس از شکست دارند.« »آن ها با 
استیصال تلاش می کنند شکست نخورند 
و باور دارنــد کامل بودن تنها راهِ مقابله با 
شکست است. این باور درواقع کنایه آمیز 
است، زیرا کمال قابلِ دسترسی نیست و 
آن ها در راه رسیدن به آن حتماً شکست 
می خورند.« اگر بــاور دارید که کمال گرا 
هستید، خوددلســوزی را تمرین کنید و 
اســتانداردهای غیرممکــن خودتان را با 
ارزیابی مجدد بــه »به اندازه کافی خوب« 

تبدیل کنید.
۲. مهرطلبی

اگر فــردی باشــید که همیشــه برای 
کمک کــردن موافقــت می کنید، ممکن 
اســت در محلِ کار محبوب دل ها شوید، 
اما این رفتار می تواند یک نقطه ضعف باشد 
و باعث شــود که کار تیمی به جای آنکه 
منشأ خیر باشد برای تان دردسرساز شود. 
الینوی،  شانون گارسیا، روان شــناس در 
می گوید: »شما تبدیل به کارمندِ رؤیاهای 
دیگران می شوید. به تمام درخواست هایی 
که از شما می شود جواب مثبت می دهید. 
فلان رویــداد را پوشــش می دهی؟ بله! 
این پروژه را به فهرست کارهایی که باید 
انجام شوند، اضافه می کنی؟ قطعاً! تا فردا 
انجامش می دی؟ مشکلی نیست!« اما اگر 
فکر می کنید حتی زمان هایی که انرژی یا 
وقت ندارید هم به همه درخواست ها پاسخِ 
مثبت می دهید، قطعــاً فردی مهرطلب 
هســتید که ســلامتِ خودش را تا حدِ 
زیادی فدای شــغلش می کند. گارســیا 
می گوید: »مهرطلبی نوعــی از اضطراب 
است، زیرا ناشی از نگرانی های فرد درباره 
این است که دیگران چه فکری درباره اش 
می کنند، چه چیزی درباره اش می گویند 
و چه کاری در قبالش انجام می دهند. اگر 
کاری که همکارتان از شما خواسته را انجام 
ندهید، آیا او عصبانی می شــود؟ از شما 
متنفر می شــود؟ هرگز دوباره روی کمکِ 
»اضطراب تان  نمی کند؟«  شما حســاب 
تشــویق تان می کند تا مرزها و ســلامتِ 
روانی و جسمانی خودتان را برای خوشحال 

کردنِ دیگران به خطر بیندازید.«
بــرای آنکه کم تر به دنبــال جلبِ مهر و 
رضایت دیگران باشید باید برای وقت تان 

مرز تعییــن کنید و تصمیم بگیرید فقط 
زمانی به دیگــران بله بگویید که این بله 
از عمقِ جــان و علاقه تان برای کمک به 
یک همکار اســت. تمرین کنید به جای 
آنکه خیلی ســریع و از سر اجبار در قبالِ 
درخواستِ همکاران بله بگویید، به آن ها 
بگویید: »اجازه بدهید برنامه ام را بررسی 
کنم« یــا »اجازه بدهید با شــما تماس 

خواهم گرفت.«
۳. اهمال کاری یا پشت گوش اندازی

اگر انجــام پروژه ای که مکلف به انجامش 
هستید شما را وحشت زده کند، شما آن 
را کنــار می گذارید و از مواجه شــدن با 
آن خــودداری می کنید. اما اگر بدانید که 
دلیلِ تنش هایی که باعث می شود از انجام 
یک کار خودداری کنید، چیست، کمک 
زیادی به شما می شود. گارسیا می گوید: 

»اگــر از برخی آدم هــا، مکان ها یا برخی 
وظایــف کاری اجتناب می کنید، احتمالِ 
اینکه اضطراب بر شــما غلبه کرده باشد، 
زیاد است. ممکن اســت از خوردن ناهار 
در رســتورانِ محلِ کار خودداری کنید، 
زیرا موقعیت های اجتماعی اضطراب تان را 
بالا می برد. ممکن است راه تان را طولانی 
کنید تا از مقابل اتاقِ شخصی که همیشه 
می خواهد با شما صحبت کند رد نشوید، 
چــون در مقابلِ او دســت وپای تان را گم 
می کنید؛ و بدترازهمه، ممکن است به دلیلِ 
حسِ ناراحتی ای که در مصاحبه های کاری 
دارید هرگز در شغل تان پیشرفت نکنید. اما 
واقعیت این است که اجتناب از گفتگوهای 
سخت و پیچیده و ضرب الاجل های کاری 
همیشه به اضطرابِ بیش تر منجر می شود.

گارســیا می گوید: »چیزی که همیشه به 
مراجعانم می گویم این است که اضطراب 
پرهیز و اجتناب را تغذیه می کند. پرهیز 
و اجتنــاب یــک راه حلِ موقتی اســت. 

درطولانی مدت، این کار حسِ اضطراب را 
در شما بدتر می کند.« رنجر می گوید: »اگر 
پروژه خیلی طاقت فرســا و سخت به نظر 
می رســد، تلاش کنیــد آن را به وظایف 
کوچک تر تقســیم کنید. اگــر آن را به 
تکه های کوچک تر خرد کنید، می توانید هر 
قطعه را به خوبی انجام دهید. نمی توانید 

همه یک پروژه را با هم انجام دهید.«
۴. مدیریتِ جزء نگر

اضطراب در بعضی از افراد به شکلِ مدیریتِ 
جزئی نگر خودش را نشان می دهد. مدیرِ 
جزئی نگر، مانند یــک کمال گرا، ممکن 
است نیاز مبرمی به کنترل کوچک ترین 
جزئیات هر وظیفه ای داشــته باشــد و 
برایش مهم نیســت که این رفتار او باعث 
شــود که همکارانش او را غیرقابل تحمل 
توصیف کننــد. رنجر می گویــد از نظرِ 
مدیرانِ جزئی نگر، »کار شــما آن اســت 
که تلاش کنید بر محیط تســلط داشته 
باشــید و اطمینان حاصل کنید در رأس 
همه امور و مســئول همه امور هستید و 
در کوچک ترین ابعاد کار دســتی دارید.« 
شما فکر می کنید: »اگر خودم کار را انجام 
ندهم، کارها بد انجام می شود؛ و دوباره به 
خودم ارجاع داده می شود.« رنجر می گوید 
ترس های ناشــی از مدیریــتِ جزئی نگر، 
برخی اوقات به دوران کودکی بازمی گردد 
که در آن شخص توسط والدینش به مثابه 
مدیر میانی و سرپرست عمل می کرد که 
معنایش این اســت که »مسئولیت های 
زیادی داشــت، اما فاقد قدرت بود. وقتی 
اوضاع بــد پیش می رفت، حس می کردید 
کــه تا حدِ زیادی مقصر شــمایید. وقتی 
به این شــکل بزرگ می شوید، هر زمانی 
سرســوزن حس اضطراب به شما دست 
می دهــد... یا سرســوزنی حس کنید که 
کارها خوب پیش نمی رود و رشــته امور 
ممکن است از دست تان خارج شود، سعی 
می کنید که محیط را کنترل کنید، زیرا از 
درون حسِ وحشت دارید. شما نمی توانید 
چنین چیزی را به عنوان یک بزرگ سال 
تشــخیص دهید، اما این چیزی است که 
واقعاً در درونِ شــما دارد اتفاق می افتد.« 
اگر می خواهید بدانید که دقیقاً چه زمانی 
باید از همکاران تان ســؤال بپرسید و چه 
زمانی این پرســش گری ها می تواند مفید 
باشــد، می توانید چند ســؤال از خودتان 

بپرسید.
کیمبرلــی بی. کامینگز، مشــاور در امور 
هدایت و رهبــری، می گویــد: »مدیرانِ 
جزئی نگر باید از خودشــان این سؤال ها 
را بپرســند: موفقیت هایی که این کارمند 
کســب کرده اســت چه روندی را نشان 
می دهد؟ آیا وظایف شان را به موقع تمام 
کرده انــد؟ آیا کارمنــدان درکِ کاملی از 

وظایفِ محوله شــان دارند؟« او می گوید 
مدیــران باید پیش از آنکــه از روی حس 
اضطراب کار کارکنان شان را بررسی کنند، 

این پرسش ها را بپرسند.
۵. نخودِ هر آش

اگر حس می کنید که همیشــه باید برای 
داشتنِ ساعاتِ شاد برنامه ریزی کنید و با 
زندگیِ اجتماعی همه همکاران تان همراه 
باشــید تا بهترین کارمند اداره باشــید، 
بررســی کنید و ببینید این نیازی که به 
بودن در همه جا حــس می کنید از کجا 
آمده است.  رنجر می گوید تمایل به درگیر 
کردنِ خود در همه مســائل ممکن است 
ناشــی از ترس از دوست داشته نشــدن یا 
موردِ پذیرش و قبولِ دیگران نبودن، باشد. 
شــما فکر می کنید اگر در این تعاملات 
اجتماعی شــرکت نکنید دیگران چنین 

حسی نسبت به شما پیدا خواهند کرد.
رنجر می گوید آن هایی که نخودِ هر آشی 
می شوند، باور دارند که »اگر شما حال تان 
خوب باشــد، حالِ من هم خوب است« و 
ممکن اســت در خانواده ای بزرگ شــده 
باشند که در آن حس کرده اند باید عشقِ 
دیگران را بخرنــد. او می گوید: »آدم هایی 
که در هر امــری مداخله می کنند، اغلب 
صاحبِ این تفکر هستند که دیگران فقط 
وقتی دوســت دارند در کنارت باشند که 
تو منفعتی برای شان داشته باشی.« رنجر 
می گوید: »آنچه این مردم باید بدانند این 
اســت که حتی اگــر کاری انجام ندهند، 
دیگران آن ها را دوســت خواهند داشت و 
هم چنان برای شان احترام قائل هستند.« 
»بیایید همه چیز را بــه یک کار خلاصه 
کنیم: شما می توانید فقط یک کارت ساده 
تولد بفرستید. شــما قرار نیست مهمانی 
بگیرید، جشــن تولد برنامه ریزی کنید یا 
مراســم عزاداری را ترتیب دهید. بیایید 
فقط همان یک کار را انجام دهید و ببنید 
چــه اتفاقی میفتد. زیرا این کار به شــما 
نشــان می دهد که هم چنان تعداد زیادی 
آدم هستند که شما را نه به خاطر کارهایی 
که می کنید بلکه به خاطر خودتان دوست 

دارند.«
اگر این ویژگی های شــخصیتی برای تان 
آشناست، نهراسید. لاچِرزا-دورو می گوید: 
»فکر می کنم درباره ویژگی های شخصیتی 
یک نکته مهــم وجــود دارد و آن اینکه 
ایــن ویژگی ها روی یــک طیف تعریف 
می شــوند. ما نمی توانیم به دلیلِ یکی از 
این ویژگی های شخصیتی یا تمایل به یکی 
از آن ها، لزوماً فکر کنیم که این ویژگی ها 
بر رفتار فرد تســلط دارنــد. اما اگر حس 
می کنید این اضطراب های شغلی در شما 
زیاد است، بهتر اســت با یک متخصص 

مشورت کنید.«

اضطراب، تمرکز 
بر آینده و ترس از 
رخ دادن فاجعه است. 
شما نمی توانید روی این 
حس نامی بگذارید، 
زیرا مطمئن نیستید که 
چه حسی دارید. فقط 
می دانید که این حس 
هر لحظه ممکن است 
دردسرساز شود

چرا کودکان فورا به فرزندخواندگی سپرده نمی شوند؟
نوزادی از لابلای زباله ها در ســطل زباله یکی از محلات 
شهری پیدا می شود و هرچند نوزاد در وضعیت بسیار بدی 
به سر برده است اما در کمال تعجب هنوز زنده است و به 
بیمارستان منتقل می شود، زمان کمی از پیدا شدن نوزاد 
نگذشته است که سیل درخواست ها برای فرزندخواندگی 

او به بهزیستی سرازیر می شود.
اوایل خرداد ماه ســال جاری، نوزادی در محله نازی آباد 
تهران در ســطل زباله پیدا شد، شــهروندان پس از پیدا 
کردن این نوزاد که بندناف او نیز بریده نشده بود، با پلیس 
و اورژانس تماس گرفتند.مــادری که نوزاد معصوم را در 
سطل زباله ای در تهران پیدا کرد و از مرگ حتمی نجات 
داد، گفت: آنقدر گرسنه اش بود که تمام انگشت هایش را 
خورده بود و خون می چکید.انتشار فیلم وضعیت این نوزاد 
در شبکه های اجتماعی، احساسات مردم را جریحه دار کرد 

و بسیاری از آنان خواستار فرزندخواندگی این نوزاد شدند.
 ســال گذشته ۶۱ نوزاد توســط والدین زیستی خود در 
سطح شهر به ویژه کنار شیرخوارگاه ها رها شدند. با پیدا 
شــدن هر نوزادی در خیابان و اماکن دیگر، مردم انتظار 
دارند تا این نوزاد فورا به فرزندخواندگی سپرده شود و هم 
نــوزاد و هم یک زوج از موهبت یک خانواده دارای فرزند 
برخوردار شوند اما گاهی روند فرزندخواندگی آنقدر سخت 
و پیچیده اســت که گاهی سالها خانواده ای پشت نوبت 

برای فرزندخواندگی می ماند.
بنا به آخرین آمار اعلام شــده از سوی سازمان بهزیستی 
کشــور اکنون بالغ بر ۱۷ هزار خانواده متقاضی برای امر 
فرزندخواندگی در صف نوبت سازمان بهزیستی هستند. اما 
چرا هر نوزادی که به بهزیستی تحویل داده می شود فورا به 

فرزندخواندگی سپرده نمی شود؟

رئیس ســازمان بهزیستی کشور درباره این امر می گوید: 
هــر نوزادی کــه در شــیرخوارگاه جانمایی می شــود، 
قابلیت واگذاری نــدارد و درصد کمی از این کودکان به 

فرزندخواندگی می روند.
علی محمد قادری می افزاید: فرزندخواندگی شامل مراحل 
متعددی از جمله دریافت حکم قضائی، غربالگری و انجام 

آزمایش های سخت و پیچیده است.
وی خاطرنشــان می کند: بیــن نــوزادان و متقاضیان 
فرزندخواندگی نسبت یک به ۱۴ وجود دارد به آن معنا که 
هر یک کودک در مراکز بهزیستی، ۱۴ متقاضی دارد تا او 

را به فرزندخواندگی بپذیرند.
رئیس سازمان بهزیستی کشور اظهارداشت: در حال حاضر 
با قوه قضائیه و ســازمان بازرسی کشــور در حال رایزنی 
هســتیم و جلساتی با وزیر دادگســتری داشتیم تا روند 

فرزندخواندگی تسهیل شود.
قادری با اشــاره به شــایعه ای مبنی بر متوقف شــدن 
فرزندخواندگــی به دلیل اصلاح فرآیند، تاکید کرد: هیچ 
توقفی در این زمینه به علت اصلاح فرآیندها نداریم و زمان 
فرزندخواندگی به کوتاه ترین مدت ممکن رسیده است و 
در این زمینه هزار روز ابتدایی طلایی نوزاد باید لحاظ شود.
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ما قبله ی جمله سجده هاییم
دکتر کیمیا تاج نیا - دکترای زبان و ادبیّات فارسی -شاعر و پژوهشگر ادبی

عرفان راوی و مجریِ رخدادهای عدیده ای ســت. در عرفان است که انسان برَ کشیده 
می شود. انسانی که منطبق و مطابق با رویکرد و نصِّ دین، خوب ترین مرتبه ی وجودیش 
عبودیتّ و خاکساری ســت به مرتبه ی محبّی ) عشــق به اله/عشق باختن به اله ( ارتقا 
می یابد. عرفان انسان را در این مرتبه هم وا نمی نهد. او را معشوق می نامد؛ چنان که لقب 
شمس سلطان المعشوقین است و چنان که ابو سعید معشوقِ نامتناهی ست...این هیکلِ 

آدم است روپوش...ما قبله ی جمله سجده هاییم...
این بزرگ انگاری و استشهاد به والایی و ولایتِ انسان در مثنوی هم به شدّت بازتاب دارد:

آدم اصُطُرلابِ اوصافِ عُلوست 
وصفِ آدم مُظهِرِ آیاتِ اوست

آدمی بر قدّ یک طشتِ خمیر
بر فزود از آسمان و از اثیر

هیچ کَرَّمنا شنید این آسمان
که شنید این آدمیّ پرُ غمان؟

بر زمین و چرخ عرضه کرد کس
خوبی و عقل و عبارات و هوس؟

شمس می گوید در این عالمَ مقصودی هست و مطلوبی، و کسی هست که سراپرده را 
جهتِ او بر افراشته اند، و این باقی تبََع و بنده ی وی اند...سبحان الله، همه فدایِ آدمی اند 

و آدمی فدایِ خویش.
موات؟ وَ لقََد کَرَّمنا العَرش؟ اگر به عرش رَوی، هیچ سود  » هیچ فرمود: وَ لقََد کَرَّمنا السَّ
نباشد و اگر بالایِ عرش رَوی، و اگر زیر هفت طبقه ی زمین، هیچ سود نباشد. درِ دل 
می باید که باز شود. جان کندنِ همه انبیا و اولیا و اصفیا برای این بود. این می جستند  . 

همه عالمَ در یک کس است. چون خود را دانست همه را دانست ».
بدین اعتبار بیراه نیست اگر بگوییم عرفانِ اشراقی و شهودیِ ما عرفانی انسان گراست. بی 
نفیِ اله انگشت اشارتش به جانبِ انسان است و او را در مرتبه ی هم ترازی و هم زیستی و 

هم سخنی و هم سفره گی با خداوند می نشاند. نخستین منادیانِ این رویکرد انسان گرایانه 
هم عارفانِ خراسانند؛ حلّاج و شبلی و بایزید. بایزید است که خود را سلطان السّلاطین 
لقب می دهد و حدیثی قدســی می آورد: اخُرُج بصِفاتی الِی خَلقی مَن رَآکَ رَآنی وَ مَن 
قَصَدَکَ قَصَدَنی/با صفات من به جانب خلقم برو هر که تو را بیند گویی مرا دیده و هر 

که به تو میل کند به من میل کرده است.
این روایتِ مشوّش در منطق الطّیر عطّار مدوّن می شود. منطق الطّیر روایتی ایماژی ست 
از مشاهده ی خویشِ شهودی و وحدانیِ آدمی در اقلیمِ خودش به شکلِ خودش. با این 
همه شــمس و مولانا نقطه ی اوج روایتی هستند که در زبان عارفان خراسان به شطح 

درآمد و عطّار آن را تدوین کرد.
باز شــمس است که به قَدَری بودن آدمی حکم می کند و می گوید خداوند تو را قَدَری 
می خواند تو خود را جبری چرا می خوانی؟ او تو را قادر می گوید، تو را قَدَری می گوید، 

آیتی چند هست در جبر امّا اندکست.
» آدمی زیادت از همه موجودات و مُحدَثات است

نگویم: خدا شوی!
کفر نگویم!

آخِر اقسام نامیات و حیوانات و جمادات،
و لطافت جوّ فلک

این همه در آدمی هست!
و آنچه در آدمی هست،

در این ها نیست! ».
» آن چه آدمی می داند، لا اله الاّ الله، که طاقت دارد؟ چه می بیند آدمی؟ ».

» صوفیی را گفتند: ســر بر آر، انُظُر الی آثار رحمه الله. گفت: آن آثارِ آثار است. گل هاو 
لاله ها در اندرون است ».

شــمس میان رویکرد حکما و انبیا در مقیاس سنجیِ شهودیِ دو عالمَ فرق می گذارد و 
می گوید نزد حکما عالمَِ صغری نهادِ آدمی ســت، عالمَِ کبری این عالمَ و نزد انبیا عالمَِ 

صغری این است و عالمَِ کبری آدمی ست.
آن مسیر دراز که پیغمبران و رهروانشان پیموده اند سرانجام به آدمی منتجّ می گردد:

» انبیا همه معرّف همدگرند. عیسی می گوید: ای جُهود موسی را نیکو نشناختی، بیا مرا 
ببین تا موســی را بشناسی. محمّد می گوید: ای نصرانی، ای جُهود، موسی و عیسی را 
نیکو نشناختید، بیایید مرا ببینید تا ایشان را بشناسید. انبیا همه معرّف همدگرند. سخن 
انبیا شارح و مبیّن همدگرست. بعد ازآن یاران گفتند که یا رسول الله هر نبی معرّف من 
قبلهِ بود، اکنون تو خاتم النّبیینی، معرّف تو که باشد؟ گفت  من عرف نفسه فقد عرف ربهّ.

دیگر ایــن که عرفان از ایدئولــوژی و مظاهر آن تقدّس زدایی می کنــد. این رویکرد، 
گســتاخانه امّا کارســاز است و در تایید و اثباتِ انگاره ای ســت که رجعتِ انسان را به 
خودش می داند. از همین جاســت که وصف نامه ی مولانا از مثنوی اش سر بر می آورد. 
مثنوی کشّاف القرآن و اصولِ اصولِ اصولِ دین نام می گیرد. بزرگ ترین فقهِ الاهی خوانده 
می شود. درخشان ترین شــریعتِ الاهی و روشن ترین برهانِ الاهی ست. منظومه ای به 
پارسی در پیوند و موازنه با قرآن که نصّ عربی دین است. مولانا وصفی را که خداوند در 
قرآن برای خودش آورده برای کلماتش می آورد: مَثَلُ نورهِِ کَمِشکاه فیها مصباح یشُرِقَ 
اشِراقا انَوَرَ مِنَ الاصِباح. این البتّه آموزه ی شمس است: » هَلهِ این صفت پاکِ ذوالجلال 
است، و کلامِ مبارکِ اوست، بیار از آنِ تو کدام است؟ من سخنی می گویم از حالِ خود، 

هیچ تعلقّی نمی کنم به این ها ».
در مناقب العارفین است که مولانا تمثیلی می آورد، می گوید مَثَلِ قرآن بر مثالِ ماست 
است و این معانی ) تعلیماتِ شهودی منابعی چون الهی نامه ی سنایی و منظومه ی شیخ 

عطّار و البتّه مثنوی ( بر مثالِ روغن و زُبده ی آن.
عرفان، جهان را چنان که می خواهد و می پســندد به نفع انســان پی  می ریزد و رنگ 
می دهد. هر امر مقدّس در آن اگر به اعتلا و حرکت و خود باوری و خویشتن پروری منجر 
شود پذیرفته و مقدّس است. پس جســورانه در کارکردهای نصوصِ دینی هم دست 
می برََد به این امید که مواجهه ی هوشــمندانه و موثرّ انسان با خودش را به او بیاموزد. 
َّما النّیّاتُ باِلاعَمال بدل می کند.  شمس است که در مقالات انِمّا الاعَمالُ بالنّیّات را به انِ
حافظ است که آیه ای را به نازک کاری در بیتی به نفع تصویر شعری اش تصریف می کند:

چشم حافظ زیر بام قصر آن حوری سرشت
شیوه ی جنّاتُ تجری تحَتِها الانَهار داشت

یادداشت

در گفتگو با عضو سابق شورای نظارت و ارزشیابی تئاتر مطرح شد؛

بررسی سیر تطور شورای نظارت و ارزشیابی از دهه 60 تاکنون
عضو سابق شورای نظارت و 
ارزشیابی آثار نمایشی گفت: 
هسته اولیه این شورا در دهه 
شصت شکل گرفت و سالها 
به کارِ خــود ادامه داد که خودِ 
بنده هم دبیر این شــورا بودم 
و افرادی همچون انوشــیروان 
ارجمند، رضا صابری، ســعید 
ســهیلی، آقای مهدی پناه و.. 

اعضای آن بودند.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« شــورای 
ارزشــیابی و نظــارت اداره کل هنرهای 
نمایشی وظیفه اش اجرای مصوبات شورای 
عالی انقلاب فرهنگــی، صیانت از حقوق 
هنرمندان و آثار آن ها، حفظ امنیت کاری، 
فکری و هنری بــرای هنرمندان و ایجاد 
بهداشت روانی برای اهالی تئاتر است که 
به گواهِ بسیاری از هنرمندانِ تئاتر مشهد، 
اعضای این شورا در دور قبل، در حمایت 
از خانــواده بزرگِ تئاتر مشــهد عملکرد 
رضایت بخشی داشتند. حمیدرضا سهیلی 
یکی از قدیمی ترین و ماندنی ترین اعضای 
سابق شــورای نظارت بر نمایش خراسان 
رضوی بود که به تایید اهالی نمایش نقش 
بســیار موثری در این شورا ایفا می کرد. او 
که بســیار هم مورد وثوق هنرمندان تاتر 
اســت، در اســفندماه ۱۴۰۰ پستی را در 
صفحه اینستاگرام اش به اشتراک گذاشت 
و خبر انصراف و خداحافظی خود از شورای 
نظارت را اعلام کرد. با توجه به حضور بیش 
از یک دهه وی در شورای نظارت و تاثیر و 
رضایتی که هنرمندان از حضورش در شورا 
داشتند بر آن شدیم که طی گفتگویی از 
علت این خداحافظی مطلع شویم. وقتی با 
این پیشکسوت تئاتر مشهد و عضو سابق 
شورای نظارت و ارزشیابی هنرهای نمایشی 
در خصوص ابتدای دهه شصت و چگونگی 
مجوز گرفتن آثار نمایشــی در آن دوران 
صحبت می کنم، می گوید: در ســال های 
ابتدایی دهه ۶۰ من دبیر شــورای نظارت 
بر نمایش بودم. در آن دوران، ارشــاد در 
مجوز دادن به نمایش ها هیچ کاره بود. چون 
باتوجه به جو سیاســی اوایل دهه شصت 
در تمامی کشــور و به تبعِ آن در مشهد، 
گروهک ها و تشــکیلات سیاسی، فعال و 
پرکار بودنــد و اغلب اهالی جوان تئاتر در 
آن ایام، به سیاقِ دیگر روشنفکران، عضو 
یک تشکیلات سیاسی و یا طرفدار برخی 

از گروهک های فعال آن دوران بودند. 
نویســنده کتاب صدســال تئاتر مشهد بیان 
می کند: در آن دوران دادسرای انقلاب با توجه 
به دستگیری های گسترده هنرمندان وابسته 
به گروهک ها، خود مسئولیت نظارت بر نمایش 
را برعهــده گرفته بود و بدون اجازه دادســرا 
نمایشی بر روی صحنه نمی رفت. این دادسرا 
تشکیلاتی قضایی بود و در ابتدای انقلاب بعُد 
فرهنگی نداشت، لذا یک نفر را مسئول بازبینی 
کرده بود که خود آن شخص چهره  و خلق و 
خویی نظامی داشت و برخوردهایش عامرانه 
و از موضــع بالا بود. اتفاقــا در دوره اخیر که 
عضو شورا بودم از این نگاه عامرانه و از بالا به 
پایین نیروهای امنیتی که برخی اوقات تمایل 
داشتند در کارِ شــورا دخالت کنند، همواره 
گله مند بودم و تلاش داشتم هنرمندان و شورا 
را از چنین برخوردهای در امان بدارم.  اهالی 
تئاتر خوب می دانند که برای دفاع از آنان در 

برابر چه کسانی ایستادم. 
چگونگی شکل گیری شورای نظارت

این نویسنده و کارگردان سرشناس تئاتر با 
اشاره به اینکه همان ســال ها در دادسرای 
انقلاب مشــغول بــه کار بوده اســت، اضافه 
می کند: یک روز مدیر روابط عمومی دادسرای 
وقت، مســئولیت نظارت و بازبینــی را به 
من ســپرد اما من متوجه بودم که در برابر 
هنرمندان و بزرگانی که آن  سالها در مشهد 

مشغول به کار بودند، نقش شاگرد را دارم  لذا 
حدود خود را می دانستم. به همین علت سعی 
کردم شورای نظارت را با حضور کارشناسانی 
از اداره ی ارشاد، صدا و سیما، سازمان تبلیغات 
و.. راه اندازی کنم، پس هسته ی اولیه شورای 
نظارت و ارشــیابی آثار نمایشی را در همان 
سالها شکل دادیم که خودِ بنده دبیر این شورا 
بودم و به خاطر دارم که آن شورا سه یا چهار 

سال به کارِ خود ادامه داد. 
وی می افزایــد: انوشــیروان ارجمند، رضا 
صابری، ســعید سهیلی، آقای مهدی پناه 
و.. افرادی بودند که در آن چند سال عضو 
شورای نظارت بودند و تا سال ۶۶ این کار 
ادامه پیدا کرد تا اینکه اوضاع سیاسی کشور 
روالــی آرام تر به خــود گرفت و به همین 
دلیل، مســئولیت بازبینی و ارزشیابی آثار 
نمایشی بار دیگر به اداره ارشاد سپرده شد و 
تا جایی که بخاطر دارم دکتر لطفی، سعید 
سهیلی، رضا صابری، انوشیروان ارجمند و.. 

این مسیر را ادامه دادند. 
در دهه 8۰ بهترین شورا را داشتیم

ســهیلی با تاکید بر اینکه آغــاز فعالیتِ 
دوباره اش در شــورای نظارت، در سال ۸۷ 
بوده است، عنوان می کند: سال ۸۷ دوباره از 
اداره ارشاد بامن تماس گرفتند و برای قبول 
مســئولیت عضویت در شورا از من دعوت 
کردند. من اگــر کاری را قبول کنم ابتدا 
نگاه می کنم ببینم در آن کار چه خدمتی 
می توانم انجام دهم. برایم مهم بود که بتوانم 

به چرخه تئاترکمک کنم.
تلاش داشتیم با همدلی نقش »حمایت« را 

بیشتر کنیم
ان زمان نسل جدید تئاتر بسیار خوب کار 
می کرد و نیاز بود شورایی تشکیل شود تا 
بتواند از هنر و هنرمند حمایت و پشتیبانی 
کند. در آن دوران ما بهترین شورای نظارت 
را داشتیم چرا که آن شورا دلسوزانه برای 
هنر و هنرمنــد تلاش کرد و از هنرمندان 
در برابر هجمه هــای غیر هنری و عامرانه 
برخی دستگاه ها دفاع کرد.اگر امروز تاتری 
فعال و پویا را شاهد هستید و نمایش هایی 
را می بینیــد کــه در جشــنواره ها مورد 
تحسین و تشویق همگان قرار می گیرند، 
این ها محصولِ خدماتِ همان شــورا و و 

هم یاری اشَ با هنرمندان است.
وی می گویــد: هرچند اســم این شــورا، 
»شورای نظارت« است اما ما تلاش داشتیم 
با همدلی نقش »حمایت« را بیشتر کنیم. 
نمایش های زیادی طی این ســال ها بودند 
که می توانســتند روی صحنه نروند، افراد 
زیادی برای عدمِ اجرای آن ها سنگ اندازی 
کردند، اما شورا پای کارها ایستاد با نویسنده 
و کارگردان گفتگو می کرد و برخی نقاط را 
صمیمانه به آن هاگوشزد می نمود به طوری 
که هم بــه مضمون آن اثر آســیبی وارد 
نشود و هم نمایش به صحنه برود و همین 
همدلی و گفتگو باعث شــد چرخه اجراها 
در یک ریل مشخص و فعال قرار بگیرد تا 
هنرمندان اطمینان داشته باشند وقتی اثری 
را می سازند آن اثر به صحنه می رود، پس با 

خیالِ راحت سال ها به تولید پرداختند.
سهیلی ادامه می دهد: در جلسات چالشی 
بعد از بازبینی ها همواره ســعی ما این بود 
که سانسور و ممیزی نباشد مگر زمانی که 
چاره ای جز آن نبود و ما تلاش می کردیم 
سانسور را به نفع هنرمند به حداقل برسانیم. 
حتی بارها جلوی رئیس اداره ی ارشــاد و 
حتی مقام های امنیتی که به کرات تلاش 
می کردنــد در برخی از جلســاتِ بازبینی 
شرکت کنند، ایستادیم و از آن ها خواستیم 

دلیلی برای حضور و دخالت خود بیاورند.
قلع و قمع هنر و رویدادهای هنری در 

مشهد!
»فضای فرهنگی مشهد با اینهمه پیشینه 
و ظرفیت و استعداد متاســفانه امروز در 

اختیار آدم هایی با یک طرز تفکر خاص قرار 
گرفته است« حمیدرضا سهیلی این جمله 
را با ناراحتی بیان می کند و ادامه  می دهد: 
ایــن افراد تنها به یک ایدئولوژی مخرب و 
خطرناک اعتقــاد دارند اینکه »آنچه آن ها 
می گویند درســت اســت و آنچه دیگران 
می گویند غلــط«. این افراد همواره تلاش 
می کنند نقطه نظرات بعضــا منفی خود 
را درســینما، تئاتر، کتاب، ادبیات و شعر 
گســترش دهند، خیلی سریع و بی دلیل 
افراد را حذف می کنند و آثار هنری را قلع و 
قمع می کنند. به طور مثال یکی از بازیگران 
خانم تئاتر مشهد در جشنواره ای مقام اول 
بازیگری را گرفته بود اما این افراد با فشاری 
که روی هیات داوران آوردند آن ها را مجبور 
کردند تا اســم آن بازیگر را از فهرســت 
برندگان حذف کنند تا آن بازیگر خانم روی 
صحنه نرود. متاسفم برای هیات داورانی که 
تن به این کار دادند، هرچند بعد شنیدم که 
هیات داوران رای اصلی شــان را در فضای 
مجازی منتشر کردند و اعلام نمودند تغییر 
در آرا با فشار  بوده و به هیچ وجه در اختیار 

آنان نبوده است.
وی می افزاید: یکبار من به یکی از این این 
افراد دخالت کننده که معتقد بود فقط باید 
به افراد انقلابی )به زعم ایشان( میدان داد 
گفتم: »آیا شما به عنوان فردی انقلابی خدا 
را قبول ندارید؟ مگــر خدا رحمت اش را 
بطور یکسان شامل همه نمی کند؟« ما چه 
حقی داریم که کسی را از گرفتن جایزه اش 
و حــق اشَ محروم کنیم؟ ایــن افراد بی 
سوادِ هنری هستند، در هنر هیچ اشرافی 
ندارند، امابه خاطر پست و مقامی که دارند 
حرف شان بر کرسی می نشیند. مسئولان ما 
در اداره ی ارشاد نباید تحت تاثیر این افراد 
باشند و باید استقلال تصمیم و رای داشته 
باشند. آنها باید از حقوق هنرمندان صیانت 
نماینــد . من طی دورانی که در شــورای 
نظارت بودم، هیچ گاه بــه برای ماندن در 
این شورا به کســی باج ندادم حتی بارها 
دخالت های شان ما را تا مرز استعفا نیز برد 

ولی همچنان پاقرص ایستادیم.
شورایی نظارتی - حمایتی

سهیلی می گوید: شاید یکی از دلایل حمایت 
اهالی تئاتــر از بنده در این مدت حضور در 
شورا همین بود که آن ها می دانستند همواره 
در کنارشان هستم، با آنها هم دردی میکنم، 
و برای حمایت از تاتر از هیچ کوششی دریغ 
نــدارم. این بدین خاطر بــود که ما متوجه 
زحمت گروه نمایشی برای رفتن به صحنه 
بودیم و خود را جای کارگردان می گذاشتیم 
و با این دیدگاه، همدلی با بچه های تئاتری 
کارِ ســختی نبود. ما تقریبا تمام نمایش ها 
را بــه صحنه بردیم و خیلی از کارگردانها با 
شــناختی که از شورا داشتند این تلاش ما 
را می دیدنــد و بچه ها هم تغییراتی که ما 
می گفتیم و به مصلحت نمایش شان بود را 
در کار اعمال می کردند.  ما شورایی نظارتی 
- حمایتی بودیم و فقط کارمان نظارت نبود.

این نویســنده با اشــاره به ترکیب شورای 
نظارت تصریــح می کند: چیدمان شــورا 
در آن دوره بــا حضور آقایــان  رفاهی، زره 
ســاز. ملتجی. بخشی، ســیم ریز، حلیمی 
و.. چیدمان درســتی بود چراکه همه برای 
تحکیم شــورا و اعتلای هنــرِ تئاتر خیلی 
زحمت کشیدند امیدواریم این شورای جدید 
همین مسیر حمایتی و هدایتی را ادامه دهد.

او در پاســخ بــه اینکه چرا بــا توجه به 
مقبولیتی که در بین اهالی تاتر داشــته از 
شــورای نظارت کناره گیری کرده؟ بیان 
می کند: واقعیت این است که من فهمیدم 
از جانب مسئولان جدید اداره ارشاد  تمایلی 
به حضورم در ترکیب شورا ندارند، از ماه ها 
قبل شــنیده بودم که اعضا در حالِ تغییر 
هستند و مدیر جوان ارشاد میل به حرکت 

به سمتِ جوان گرایی دارد. زمانی که برای 
بازبینی نمایش های جشنواره فجر از من 
دعوت نشد، متوجه شدم در لیست مورد 
نظر این مدیر نیســتم و این یک هشدار 
برای من بود. چون هیچ گاه خود را به کسی 
تحمیل نکرده ام نخواســتم که ماندنم بر 
ایشان حکم تحمیل داشته باشد. به همین 
دلیل قبل از آنکه از جانب وی کنار گذاشته 
بشوم خود اعلام خداحافظی از شورا کردم.

وی درباره ترکیب شورای جدید میگوید: 
جوان گرایی خوب اســت اما به شــرطی 
که افرادی انتخاب شــوند که تخصص و 
شجاعت کافی را داشته باشند. من به نوبه 
خودم از حضور مهدی ســیم ریز و محمد 
مداح حســینی در ترکیب شورای جدید 
خشنود هستم. اما عملکرد شورای جدید 
را باید در طول زمان ببینیم.در حالِ حاضر 
اتفاق خوب همان است که در صحنه تئاتر 
مشــهد نمایش هایی با ژانرهای متنوع را 
می بینیــم و این مبین عملکرد خوب این 

افراد در این مدت کوتاه است. 
فقدان مدیران فرهنگی، مهم ترین مشکل 

تئاتر مشهد!
سهیلی مهم ترین مشــکل تئاتر مشهد 
در دورانِ پســاکرونا را ، عــدم رفاقــت و 
همراهی مدیران با همه اقشار هنرمندان با 
طرزتفکرهای مختلف می داند و می افزاید: 
بــا نگاهی به مدیران فرهنگی شــهر می 
بینیم که همه یــک بینش فکری خاص 
دارنــد. انگار یک تفکرِ خــاص این آدم ها 
راعامدانه و گزینشی بر مسندهای فرهنگی 
شهر نشانده است.به عنوان مثال در حوزه 
هنــری و در دوران مدیریت میثم مرادی 
ببینید چه مشکلی برای هنر و هنرمندان 
به وجود آمد. برای نشستن بر مسندهای 
قــدرت راه کوتاهی داریم. همســو بودن 
و همفکر بودن با مقــام های بالا. اینگونه 
است که مدیر فرهنگی ما استقلال فکری 
نخواهد داشــت چراکه خــطِ فکری اشَ، 
همان خط فِکری دستوردهنده اشَ خواهد 
بود و لذا ما مدیر فرهنگی شایسته ای که 
بتواند جســورانه و چالشی مدیریت کند، 
نداریم. شایسته ســالاری باید جای رابطه 
سالاری را بگیرد. من نمی گویم تفکر آن ها 
اشتباه است بلکه می گویم باید نگاه مدیران 
فرهنگی باز باشد، نظارت لازم است اما با 
نگاه بسته نمی توان محیط فرهنگی هنری 

را گستر ش داد. 
ســهیلی با تاکید بر اینکه هنر آزاد است 
تصریح می  کند: هنرمند و شخصیت های 
فرهنگی اگر در چهارچوب و فشــار قرار 
بگیرند، رشــد نمی کننــد نمی توان به 
نویسنده گفت هرچه من می گویم بنویس! 
این گونــه نویســنده نمی تواند معضلات 
اجتماعی را ببیند و آنها را به چالش بکشد.

کار هنرمند چالش کشیدن، انتقاد کردن، 
نشان دادن خوبی ها و تفکیک آن از بدی 
و... دیگر مسائل است. نمی توان به هنرمند 
گفت، چگونه بنشین و چگونه بلند شو. چه 
بگو و چــه نگو. این گونه برو و آن گونه نرو. 
من با این نوع تفکر که »آنچه ما می گوییم« 
مخالفم. برخی نیروهای امنیتی در دوره ای 
واقعا اهالی تئاتر را زجر دادند. دخالت های 
یک نیــروی بی فکرِ امنیتی بــه زندگیِ 

خانوادگی برخی از اهالی تئاتر لطمه زد.
وی می افزایــد: اگر مدیرکل اداره ارشــاد، 
رئیس ســازمان تبلیغات و... دیگر مدیران 
فرهنگی با قدرت پشت میزشان بنشینند 
و دخالت ها را تنها با سند و استدلال و در 
چارچوب ضابطه بپذیرند، وضع ما این گونه 
نخواهد بود. چرا وقت، تلاش و سرمایه ی 
یک گروه را برای یک حرفِ بدون سند از 
بین می برید؟ باید بدانیم اگر یک نمایش 
مجوزِ به صحنه رفتن را نگیرد، ماه ها تلاش 

یک گروه از بین خواهد رفت.

وسعتِ میدان انقلاب کوچک شده است!
ما نسلی هستیم که انقلاب کردیم و در ایام 
انقلاب تمامی ما بــا ایده آل هایی به انقلاب 
پیوستیم که امروزه می بینیم با خیلی از آن ها 
فاصله داریم اما نکتــه ی قابل اعتنا میدانی 
است که بعد از انقلاب به وجود آمد و آنقدر 
گسترده این میدان وسیع بود که تمامی افراد 
را درخود جای می داد ولی وسعت آن میدان 
آنقدر کوچک و تنگ شده است که بسیاری 
از دلسوزانِ انقلاب نیز از آن دایره بیرون رانده 

 شده اند. چرا؟
 خارج کردن خیلــی از افراد مثل منافقین 
و آنان که دشــمنی شان با ایران و انقلاب و 
اسلام محرز است، از این دایره طبیعی است 
اما وقتی تنگی این دایره نیروهای خودی را 
هم کنار می گذارد، باید متوجه باشــیم در 
نقطه ی درستی نایستاده ایم. ما همه بچه های 
انقلاب هستیم. من خطری را می بینم که 
شاید امام سال ها پیش متوجه آن شد و گفت 

»نگذارید انقلاب به دست نا اهلان بیفتد«. 
وی ادامــه می دهد: امروزه متاســفانه در 
خیلی از جاها تفکر حاکم در دستِ افرادی 
است که بعدها خود را به انقلاب چسباندند 
درحالیکه در جریــان انقلاب نبودند و به 
گونه ای رفتار می کنند که باورشــان شده 
خودشان انقلاب را به جود آوردند.  در رسانه  
ملی سخنرانان و ایدئولوگ ها و افرادی به 
ما نشان داده می شوند که ابتدای انقلاب 
یا اصلا حضور نداشتند، یا اگر بودند با این 
قدرت نبودند. ما اصلا آنها را نمی نشناسیم، 
این افراد متاسفانه برای حضور بیشتر خود 
آن عرصه و میدانی را که گفتم خیلی تنگ 
و کوچک کردند و بنده این مســئله را در 

حوزه فرهنگ خیلی خطرناک می بینم.
سهیلی بیان می کند: متاسفانه مدیرانی که 
اندیشه ای آزاد داشتند و با این طرز تفکر 
دگم و بسته )آن که با ما هست بماند و آن 
که با ما نیست برود( مختلف بودند، به مرور 
کنار گذاشته شدند. امیدوارم همه متوجه 
باشند که انقلاب متعلق به تفکری خاص 
نیســت ما در آن ایامِ دل انگیز همه باهم 
تلاش کردیم بنابراین عده ای خاص نمی 

توانند بگویند ما صاحبان انقلاب هستیم.
ســهیلی در ادامه می گویــد: آنچه مهم 
است این است که این مسئولان می آیند 
و می روند. خیلی ها کرســی مســئولیت 
برایشــان پلکانی برای بالا رفتن و به مقام 
بالاتر رسیدن است. چرخه بالا رفتنی که 
هنرمند با آن هیچ نقطه اشــتراکی ندارد. 
هنرمند باید جدای از این تفکر در اندیشه 
والایی هنرش باشد. چون فقط اوست که در 
این عرصه هنر می ماند. مسیولینی که امروز 
در مدیریت هنری، فردا در شهرداری، روز 
بعد در ســپاه یا آموزش و پرورش و صدا 
و ســیما و... در فکر پریدن از شاخه ای به 
شاخه دیگر برای رســیدن به مقام مورد 
نظر خود هســتند ، نمی توانند برای هنر 
و هنرمنــد کاری از پیش ببرند. این خود 
هنرمندان هستند که باید متکی به خود 
باشند و این ارتقا و نجات جز با همدلی و 

همراهی با هم صورت نمی گیرد.
وی در انتها می گوید: اینکه در حال حاضر 
مدیر ارشاد خراســان یک سپاهی باشد، 
استاندار سپاهی باشد، فرماندار امنیتی باشد 
و مدیریت حوزه هنری و آســتان قدس و 
صدا و سیما و... هم بعضا در اختیار چنین 
افرادی باشد بنظر صحیح است؟ یعنی ما در 
حوزه فرهنگ و هنر شخص مورد احترام و 
وثــوق کم داریم که باید مســئولیت ها و 
وظایف هنــری به نیروهــای غیر هنری 
سپرده شــود؟ البته خوب است که مدیر 
ارشاد در کنار سپاهی بودن نویسنده هم 
هست و این شاید نقطه امیدی باشد اما کلا 
چنین دیدگاهی برخاســته از همان تفکر 

غلط »آنکه از ما هست، باشد« است.
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مخالفت دانشگاه تربت حیدریه با انتقال 
پژوهشکده زعفران

تربت حیدریــه گفــت:  دانشــگاه  رییــس 
زمزمه هایی پیرامون انتقال پژوهشکده زعفران 
تربت حیدریــه بــه مکان دیگــری به گوش 
می رسد، در حالیکه این مرکز قطب پژوهش و 
فناوری در حوزه زعفران ایران به شمار می رود 
و انتقال آن یک اقدام نادرست و از دغدغه های 

پژوهشگران این دانشگاه است.
به گزارش خبرنگار ایرنا، عباس خاشعی سیوکی روز سه شنبه در جمع خبرنگاران افزود: 
ایجاد و توسعه پژوهشکده زعفران تربت حیدریه حاصل یک کار جمعی از سوی جامعه 
دانشگاهی و مسوولان این خطه است و به عنوان قطب نخست پژوهش و فناوری در 
این حوزه در سطح کشور می باشد که مشابه آن در هیچ نقطه از کشور وجود ندارد.   
وی بیان کرد: با کمال تاسف برخی مسوولان علاقه ای ندارند جایگاه این پژوهشکده ها 
را درک کنند و این در حالی است که ما در تهران و استان از این پژوهشکده ها، طرح ها 
و پروژه ها دفاع می کنیم و بر این اســاس از دســتگاه های متولی ساماندهی بوستان 
»پیشکوه« انتظار می رود بحث انتقال پژوهشکده زعفران را از برنامه های توسعه ای خود 

خارج کنند و امیدواریم این تصمیم هیچگاه عملی نشود.
رییس دانشــگاه تربت حیدریــه در بخش دیگری از ضرورت ایجاد »دانشــگاه جامع 
تربت حیدریه« سخن گفت و افزود: این بدان معناست که اکنون هر یک از دانشگاه های 
این خطه دارای امکانات مشابه ای هستند که با ایجاد دانشگاه جامع می توانند علاوه بر 
هم افزایی، از امکانات مشترک یکدیگر بیشتر استفاده کنند، البته این موضوع نباید مانع 

فعالیت های عمومی دانشگاه ها در حوزه های مختلف شود.
خاشعی ســیوکی در ادامه از قرار گرفتن سالن ورزشی زنده یاد »بابک مروج تربتی« 
برای استفاده عموم شــهروندان خبر داد و اظهار کرد: قصد ما کسب درآمد نیست و 
دریافت شهریه بسیار نازل تنها برای تامین هزینه های نگهداری سالن است و سرویس 

رفت و آمد نیز تدارک خواهیم دید.

۱۵ مدیر متخلف به هیات تخلفات آموزش و 
پرورش خراسان رضوی معرفی شدند

رییس اداره ارزیابی عملکرد و پاســخگویی 
شــکایات آموزش و پرورش خراسان رضوی 
گفت:۱۵ مدیــر متخلف مدرســه در زمان 
ثبت نــام دانش آمــوزان برای رســیدگی به 
تخلفاتشان به هیات رسیدگی به تخلفات این 

اداره کل معرفی شدند.
جواد خداوردی روز سه شنبه در گفت و گو با 
خبرنگار ایرنا افزود: در پی بازدیدهای نظارتی 

از مدارس در زمان ثبت نام و نیز گزارشها و شکایات والدین، تخلفات این تعداد مدیر 
محرز و برای تصمیم گیری و تحقیق بیشتر، پرونده مربوطه به هیات انتقال داده شد که 

در صورت تصمیم هیات، عزل مدیر مدرسه نیز می تواند در دستور کار باشد.
وی ادامه داد: بازرسان از ابتدای خرداد ماه تا کنون بیش از ۱۱۰ بازدید از مدارس انجام 
داده اند که تخلفات متعددی در زمان ثبت نام مشاهده و ثبت شده و ۱۵ اخطار و ۷۳ 

تذکر کتبی حاصل این تعداد بازدید از مدارس است.
رییس اداره ارزیابی عملکرد و پاسخگویی شکایات آموزش و پرورش خراسان رضوی 
گفت: مهمترین تخلفات مدیراین این مدارس دریافت وجه غیرقانونی، عدم توجه به 

هدایت تحصیلی و اجبار به ثبت نام در سرویس مدرسه بوده است.
خداوردی افزود: طبق دستورالعمل اعلامی، مدارس خاص)استعدادهای درخشان( و 
شاهد اخذ شهریه شان به صورت وزارتی و برمبنای جدولی است که باید در معرض دید 
اولیاء قرار داده شود که در این بخش از مدارس خواسته ایم با دریافت چک از والدین 

برای شهریه با هدف تسهیل ثبت نام همکاری کنند.
وی ادامه داد: سایر مدارس شامل مدارس هیات امنایی ، نمونه دولتی و مدارس عادی 
حق اخذ مبلغ ۱۰ هزار تومان بابت بیمه و کتاب دانش آموز را دارند و به هیچ وجه حق 
مطالبــه و دریافت وجوه دیگری را ندارند و اخذ هرگونه وجه اضافی از والدین در این 

مدارس تخلف محرز است و با مدیر متخلف برخورد قاطع صورت می گیرد.
رییس اداره نظارت و ارزیابی عملکرد اداره کل آموزش و پرورش خراسان رضوی گفت: 
عبارت صحیح تر و کامل تر این است که بگوییم اخذ هر وجه دیگری تا مهر ماه و آغاز 
سال تحصیلی جدید و تشکیل انجمن اولیاء و مربیان مدرسه و تایید انجمن، غیرقانونی 

و تخلف است.
استان خراسان رضوی بیش از یک میلیون و ۴۰۰ هزار دانش آموز دارد.

هشدار بارش های رگباری و وزش باد شدید 
در خراسان رضوی

هواشناســی خراســان رضوی در خصوص 
افزایش حجم و گســتره بارش های رگباری 
توام با رعدوبرق در نیمه شــمالی اســتان با 
احتمال وقوع روان آب و ســیلاب به ویژه در 
شمال غرب و وزش باد شدید در سطح استان 

هشدار سطح زرد صادر کرد. 
در این اطلاعیه آمده اســت که طبق تحلیل 
نقشــه ها و مدل هــای هواشناســی از امروز 

بارش های رگباری توام با رعدوبرق را از اواخر وقت امشــب خواهیم داشــت که این 
سامانه همراه با آبگرفتگی، روان آب و سیلاب به ویژه در نواحی شمال غرب استان است.

همچنین وزش باد شدید در مناطق بادخیز استان به ویژه نواحی جنوبی و نوار شرقی 
همراه با گردوخاک، کاهش میدان دید، کاهش کیفیت هوا با احتمال بروز خســارت 
است. این پدیده از بعدظهر امروز آغاز و تا روز جمعه هفته جاری ادامه خواهد داشت.

در این اطلاعیه توصیه شده اســت تا ضمن عدم توقف و تردد در حاشیه رودخانه ها 
و مســیل های فصلی همچنین خودداری از صعود به ارتفاعات و عملیات کوهنوردی، 
تمهیدات لازم برای جلوگیری از خســارات احتمالی ناشی از وزش باد شدید به عمل 

آید.

رییس شورای شهر بجنورد ابقا شد
»جمشــید عین بیگی« با انتخــاب اعضای 
شورای اسلامی شــهر بجنورد در مسوولیت 
رییس این پارلمان محلی برای یکسال دیگر 
ابقا شد.به گزارش ایرنا، انتخابات هیات رییسه 
ششــمین دوره شورای اسلامی شهر بجنورد 
امروز سه شنبه در سال دوم فعالیت این شورا 
برگزار شد و بر اساس نتایج، اعضای این هیات 

مشخص شد.در این انتخابات، جمشید عین بیگی، علی اربابی، مهرداد رحمتی و یوسف 
مغروری به عنوان اعضای هیات رییسه شورای اسلامی شهر بجنورد انتخاب شدند.بر 
اساس این گزارش، جمشید عین بیگی رییس شورا، علی اربابی نایب رییس، مهرداد 
رحمتی منشــی اول و یوسف مغروری خزانه دار شورای اسلامی شهر بجنورد انتخاب 
شدند.شــهر بجنورد مرکز خراسان شــمالی با ۲۲۰ هزار نفر جمعیت،  ۹ کرسی در 

شورای اسلامی دارد.  
اســتان خراسان شمالی ۲۴ شــهر دارد که ۱۲۸ نفر عضو اصلی شورای اسلامی این 

شهرها انتخاب شدند که ۱۱ نفرشان را زنان تشکیل می دهند.   

شهر
در 

خبر

رهاورد 30 میلیارد تومانی دولت برای فرودگاه بجنورد

فرود امید در فرودگاه
فرودگاه شهدای بجنورد از زیرساخت های 
کامل برخوردار اســت اما به دلیل مشکل 
جانمایــی و حمایت نکــردن ایرلاین ها 
با کاهــش ۴۷ درصــدی پروازها در این 
فرودگاه منجر شــد با ایــن وجود مردم 
خراسان شمالی امیدوارند تا با اختصاص 
۳۰ میلیــارد تومان اعتبار ســفر رییس 
جمهور شــاهد پروازهای بیشتری از این 

فرودگاه باشند.
کارشناســان اقتصادی بر این باورند که 
»توسعه و زیر ساخت های حمل و نقل در 
بخش های مختلف از جمله زمینی، هوایی 
و دریایــی از ارکان مهم توســعه و رونق 
اقتصادی هر منطقه ای محسوب می شود 
که از آن میان حمل و نقل هوایی و ایجاد 
زیرســاخت های فرودگاهــی از جایگاه و 

اهمیت ویژه ای برخودار است.
نکته قابل تامل در مورد فرودگاه بجنورد 
این است که با وجود زیرساخت های لازم 
اما جانمایی مناســبی برای این فرودگاه 
انجام نشــده بود و ارتفاع کوه باباموسی 
در شمال شــرقی باند فرودگاه، نشستن 
هواپیماها به خصوص در فصول ســرد و 
بارانی سال را با مشکل مواجه کرده است و 
کار تا تراشیدن بخشی از کوه باباموسی نیز 
پیش رفت و با اعتراض طرفدارن محیط 
زیست و تبعات بد زیست محیطی برای 
مرکز استان متوقف شد و اکنون مسوولان 
به دنبال فرودگاه دومی برای جلوگیری از 

لغو پروازهای این فرودگاه هستند.
این در حالی است که این استان به توجه 
بیشتر دولتمردان برای حمایت از ایرلاین 
ها برای برقراری پرواز در این فرودگاه نیاز 
داشت و اختصاص ۳۰ میلیارد تومان اعتبار 
در سی و ششمین ســفر استانی رییس 
جمهور رهــاوردی بود که مردم این خطه 
را امیــدوار کرد تا با هزینه کرد این اعتبار 

شرایط برقراری پروازها نیز ایجاد شود.
از آنجایی که خراســان شــمالی در حد 
فاصل ۲ قطب ســیاحتی و زیارتی کشور 
واقع است و از طرفی نیاز شدیدی سرمایه 
گذاران در این اســتان بــه اتصال ریلی و 
بزرگراهی اســت اما در این شاخص ها با 
مشکلات زیادی مواجه است که فرودگاه 
بجنورد می تواند تا حدودی این بار را به 

دوش بکشد.  
بــا این حال اجرای پروژه ریلی مشــهد- 
بجنورد- گــرگان از برنامــه های دولت 
دهم در استان بود که ۶۰۰ کیلومتر آن از 
استان خراسان شمالی عبور می کرد که در 
حال حاضر در سودای جذب سرمایه گذار 

به سر می برد.
مشکلات راه های دسترسی و نبود حمل و 
نقل ریلی در این استان در حالی است که 
تنها فرودگاه بجنورد با مشکلات مختلفی 
دست و پنجه نرم می کند و این فرودگاه 
هم نتوانســته موقعیت نامناسب حمل و 
نقل این استان شمالشرق کشور را سامان 
بخشد و هم اینک این خطه  همچنان از 

زیرساخت های ناقص رنج می برد.
لغو مکرر پروازهای فرودگاه بجنورد

به گفته مسوولان مرتبط صنعت هوایی در 
کشــور تعداد زیادی از هواپیماها به دلیل 
نبود قطعات به خصوص موتور، زمین گیر 
شده اند و برخی از هواپیماهای موجود به 
دلیل نبود منابع مالی لازم و محدودیت های 
ناشی از تحریم ها برای تامین قطعات مورد 
نیاز غیر فعال هستند که تمامی این موارد 
بر روی تنها فرودگاه خراســان شمالی نیز 

تاثیر منفی گذاشته است.
با وجود اینکه در ســطح کشــور تعداد 
هواپیماهای فعال کمتر شده است، شرکت 
های هواپیمایی نیز بــه دلایل اقتصادی 
برنامه پروازی برخی از فــرودگاه ها را از 
جمله بجنورد کاهش داده اند و یا در زمان 
پرواز لغو مــی کنند که این امر به مانعی 

برای توســعه ناوگان هوایی این اســتان 
تبدیل شده است.

صنعت هوایی کشــور، بــه دلیل کمبود 
ســرمایه، تحریم های اقتصادی، فرسوده 
و زمین گیری ناوگان ها دچار مشــکلات 
زیادی شــده اســت که فرودگاه هایی از 
جمله فــرودگاه بجنورد که یک مســیر 
پروازی دارند در این میان بیشــتر آسیب 
دیده اند چرا که شرکت های هواپیمایی با 
توجه به مسایل اقتصادی و مالی فرودگاه 
های پـُـر رفت و آمد و عــادی را ترجیح 

خواهند داد.  
این در حالی اســت که نظام حمل و نقل 
هوایی کشور اینک نیازمند توسعه ناوگان 
و توسعه فرصت مسافرت هوایی به اقصی 

نقاط کشور است.
با وجود مشــکلاتی که این فرودگاه با آن 
گریبانگیر اســت اما در برخی از سال ها 
بیــش از ۲۰ هزار مســافر از طریق این 
ناوگان هوایی جا به جا می شــد و این در 
حالی است که بسیاری از پروازها به دلیل 
شرایط آب و هوایی منطقه، مشکلات فنی 
و نبود صرفه اقتصادی لغو می شد و روزانه 
تعداد زیادی از شهروندان خراسان شمالی 
از طریق فرودگاه مشهد و گرگان سفر می 

کردند.
کاهش ۴7 درصدی پروازهای فرودگاه 

بجنورد
مشــکلات فرودگاه بجنورد در این سال 
ها نمود بیشتری پیدا کرده است و متاثر 
از رویدادهــای بین المللی بســیاری از 
پروازهای بجنورد به تهران در طول هفته 
کاهش یافته است و عملا این موضوع به 
مطالبه جدی مردم ایــن منطقه تبدیل 

شده است.
مدیر فرودگاه شهدای بجنورد در ادامه از 
کاهش ۴۷ درصدی پروازهای این فرودگاه 
خبر داد و می افزاید: ۹۶ سورتی پرواز در 
مسیر تهران - بجنورد در بهار امسال در 
این فرودگاه انجام شد که نسبت به مدت 

مشابه پارسال ۴۷ درصد کاهش یافت.
محمدابراهیم قدمگاهی می گوید: در مدت 
مشابه سال گذشــته ۱۸۰ سورتی پرواز 
رفت و برگشت در مسیر تهران - بجنورد 
انجام شده بود و در این مدت پنج هزار و 
هفت نفــر با ۳۸ هزار و ۵۶۷ کیلوگرم بار 

نیز با ناوگان هوایی جا به جا شد.
وی زمین گیری نــاوگان هواپیماهای ای 
تی آر ایران ایر و فوکر ۱۰۰ به دلیل نبود 
قطعات ناشــی از تحریم ها و نبود صرفه 
اقتصادی برای برخی از ایرلان ها را عامل 
اصلی کاهش این پروازها دانســت و می 
افزاید: موقعیت اقلیمی و کوهستانی این 
منطقه نیز در لغو پروازها بی تاثیر نبوده 
است و  سال گذشــته ۱۸ پرواز به دلیل 
بدی آب و هوا از این فرودگاه لغو شد که 
در مقایسه با سایر فرودگاه ها آمار بالایی 

نیست.
افزایش مسیرهای پروازی؛ خواسته مردم

مسوولان استانی بر این باورند که فرودگاه 
شهدای بجنورد با وجود اینکه از نظر زیر 
ســاختی و امکانات هیچ  کمبودی ندارد 
ولی تنها یک مسیر پروازی از بجنورد به 
تهران دارد که استمرار برقراری پروازها به 
سایر نقاط کشور در این فرودگاه نیازمند 
حمایت دولت از ایرلاین ها و سرمایه گذاران 

است.
مردم خراسان شــمالی خواستار افزایش 
پرواز به مقاصد مختلف کشــور از جمله 
کیش، عســلویه و حتــی عتبات عالیات 
هســتند چرا که بســیاری از جوانان این 
اســتان برای اشتغال به صورت فصلی به 

این مناطق در رفت و آمد هستند.
فرودگاه بجنــورد جــزو فرودگاه های با 
امکانات مناسب در سطح کشور محسوب 
می شود که تعداد پرواز ها در هفته نیز در 

سال گذشته بسیار متغیر بوده است و این 
تعداد پرواز حتی به ۱۱ پرواز در هفته نیز 
رسیده بود اما متاســفانه در حال حاضر 
شرکت های هواپیمایی بیشتر پرواز های 
این مسیر را لغو و به چهار پرواز در هفته 
اکتفــا کرده اند، که این امر موجب گلایه 

شهروندان شده است.
مســوولان این حوزه بر ایــن باورند که 
فرودگاه بجنورد ظرفیتی اســت که از آن 
باید برای انتفاع و توسعه متوازن خراسان 
شــمالی به بهترین نحو اســتفاده کرد و 
حمایت های دولت را چاره افزایش تعداد 
مسیرها می دانند و این موضوع باید توسط 

مسوولان استانی پیگیری و رایزنی شود.
اگرچه مسوولان این فرودگاه اعلام کرده 
اند که در شرایط کنونی ۶۵ درصد ظرفیت 
های پرواز بجنورد به تهران تکمیل است و 
اگر پروازها روزانه انجام شود این ظرفیت 
به ۸۵ درصد هم می رسد ولی اینکه چرا 
این شــرایط فراهم نمی شود جای سوال 
دارد و جواب این پرسش در گفت و گو با 

مدیر فرودگاه بجنورد پاسخ داده می شود.
حمایت همه جانبه دولت تنها راهکار رونق 

فرودگاه 
 مدیــر فرودگاه شــهدای بجنورد با بیان 
اینکــه حمایت همه جانبــه دولت تنها 
راهکار رونق این فرودگاه است می گوید: 
فرودگاه بجنورد از نظر زیر ساختی کامل 
است و هیچ مشکلی در خصوص تجهیزات 
و امکانات و کمبود اعتبار ندارد و تنها نیاز 
این فرودگاه، برقراری پرواز از سوی شرکت 

های هواپیمایی است.
 قدمگاهــی می گوید: فــرودگاه بجنورد 
قابلیت پرواز بــرای هواپیماهای بزرگ را 
ندارد و پروازها با هواپیماهای کوچک زیر 
۳۵ نفر انجام می شود که این امر موجب 
بی رغبتی بسیاری از شرکت ها می شود و  
پروازها توسط این شرکت ها لغو می شود.

وی می افزاید: ایرلاین ها باید به شــکل 
دستوری از سوی دولت اجبار و مجاب به 
ارایه خدمات به این فرودگاه شوند ضمن 
اینکه دولت باید ســرمایه گــذاران برای 
خرید هواپیمــا را مورد حمایت قرار دهد 

که با ارایه تسهیلات این مهم انجام شود.
 مدیر فرودگاه شهدای بجنورد می گوید: 
اولویت اول تمام ایرلاین ها صرفه اقتصادی 
است و حتی شرکت های دولتی نیز صرفه 
اقتصادی را در نظر می گیرند چرا که باید 
پاســخ هزینه ها و حقوق کارکنان خود 

باشند.
 جانمایی نامناسب و نیاز به فرودگاه دوم 

بررســی کارشناسی نشــان می دهد که 
فعالیــت پروازی فــرودگاه بجنورد مرکز 
خراسان شــمالی به ۱۷ ســال گذشته 
) ۱۳۸۳( همزمــان با انتزاع این اســتان 
از خراســان بــزرگ بــر می گــردد و با 
وجــود هزینه های زیاد بــرای تجهیزات 
فرودگاهی، اعم از خرید دســتگاه ایلس، 

کاهــش ارتفاع کوه های اطراف و افزایش 
طول باند همچنان در اکثر روزهای بارانی 
و برفی پروازها لغو می شود به گونه ای که 
حداقل سالانه ۳۰ تا ۴۰ درصد پروازهای 
این فرودگاه لغو می شــود و این رویه در 

زمستان بیشتر می شود.
موقعیت بد استقرار از جمله قرار گیری در 
نزدیکی کوه بابا موسی در شمال بجنورد 
از یک سو و وضعیت جغرافیایی نامناسب 
جوی، مکان استقرار فرودگاه بجنورد که از 
لحاظ آب و هوایی به دلیل نزدیکی به کوه 
روزهای آفتابی کمتری دارد و بیشتر مواقع 
نیر مه گیرتر از ســایر نقاط شهری است، 
دو مشکل اصلی این فرودگاه محسوب می 
شود که اهمیت تجهیز فرودگاه جاجرم را 
به عنوان فرودگاه دوم را دو چندان کرد.  

در واقع لغو مکرر پرواز از فرودگاه بجنورد 
مرکز خراســان شــمالی موجب شد تا 
بار دیگر نگاه های مســولان اســتانی و 
کارشناســان به راه اندازی فروگاه جاجرم 
کــه در حــدود ۱۴۰ کیلومتری جنوب 
غربی بجنورد قرار دارد، معطوف شــود و 
این فرودگاه  از لحاظ کارشناسی به دلیل 
قرارگیری در منطقه گرم و خشک حداقل 
حدود ۱۰ مــاه از ســال دارای روزهای 
آفتابی است و این شــرایط آب و هوایی 
اجاره فرود و فراز هواپیما را در هر شرایط 

زمانی فراهم می کند.
علاوه بر موقعیت جغرافیایی شهرســتان 
جاجرم، وجود فرودگاهی با تجهیزات نیم 
بند شــامل باند، ساختمان اداری و وجود 
۵۵۰ هکتار زمین در منطقه موجب شد 
تا راه اندازی فرودگاه این شهرســتان کم 
هزینه ترین کار برای ایجاد فرودگاه دوم 
در استان در نظر گرفته شود تا در صورت 
لغو پروازها از فرودگاه بجنورد، این پروازها 
به این شهرســتان منتقــل و تا حدودی 
رضایت سرمایه گذاران و کارآفرینان جلب 
شــود و آمادگی مجتمع آلومینای ایران 
برای تامین هزینه تجهیــز این فرودگاه 
در تنگنای مالی، عزم مسوولان استانی را 
برای فعال کردن این فرودگاه دو چندان 

کرد.
فرودگاه جاجرم در بلاتکلیفی

فرودگاه جاجرم در سال ۱۳۷۶ حدود ۲۱ 
سال گذشته برای جابه جایی متخصصان 
کارخانه آلومینای ایران تنها واحد تولید 
کننده پودر آلومینا برای صنعت آلومینیوم 
ســازی در کشــور که بســیاری از آنها 
کارشناسان خارجی بودند، راه اندازی شد 
و به مرور زمان با کم شدن تعداد این افراد 
و نداشتن صرفه اقتصادی مدتهاست که 

غیرفعال شده است.
اگرچــه در این مدت هر بــار وعده های 
پرُ و پیمانی از ســوی مسوولان استانی و 
حتی ملی برای تکمیل این فرودگاه داده 
می شــود، ولی بررسی ها نشان می دهد 
که تاکنون هیچ اقدام عملی برای توسعه 
زیرساخت فرودگاه جاجرم در جنوب غربی 
استان انجام نشد و همچنان در این فرودگاه 
به دلیل کمبود زیرساخت نه تنها بر روی 
هواپیماهای مسافربری که حتی آموزشی 
کوچک که امکان نشستن بر روی آسفالت 

معمولی را دارند، نیز بسته است.
این در حالیســت که این فــرودگاه با در 
اختیار داشــتن ۵۵۰ هکتــار زمین  و ۲ 
هــزار و ۸۵۰ متر طول بانــد فرودگاه در 
امکان نشستن هواپیمای  صورت تجهیز 
های کوچــک مســافربری در آن وجود 
دارد و طبق نظر کارشناسان این فرودگاه 
می تواند با توجه به مشــکل لغو پروازی 
در فــرودگاه اصلی اســتان در بجنورد به 
خصوص در شــرایط نامناســب جوی به 
عنوان زیرســاخت دوم فرودگاهی مورد 

استفاده قرار گیرد.
در این میان اســتاندار ســابق خراسان 

شــمالی با مدیریت آلومینای ایران برای 
راه اندازی  فرودگاه جاجرم توافقاتی انجام 
داده بود تا این فرودگاه به عنوان فرودگاه 
دوم با اعتبار شرکت آلومینا تجهیز و برای 
توســعه و بازسازی آن هیچ اعتبار دولتی 

هزینه نشود.
محمدعلی شجاعی گفته بود که فرودگاه 
جاجرم به لحاظ فنی در موقعیت بهتری 
از فرودگاه بجنورد جانمایی شده است و 
توسعه این فرودگاه علاوه بر رفع مشکلات 
واحدهای صنعتی در حوزه حمل و نقل، 
رهاوردهــای زیــادی برای توســعه این 

شهرستان خواهد داشت.
پایگاه هوایی شهرآباد ظرفیتی برای گمرک 

هوایی 
پایگاه پدافند هوایی شــهید خســروی 
شــهرآباد، در فاصلــه ۱۱۰ کیلومتــری 
بجنورد مرکز خراسان شمالی واقع شده 
اســت، این پایــگاه با اقتــدار و تیزبینی 
مســیرهای پروازی هواپیماهای عبوری 
از آســمان استان های خراسان شمالی، و 
سه استان دیگر را هدایت، رصد و کنترل 
می کند که به گفته مسوولان استانی این 
پایگاه قابلیت تبدیل به گمرگ هوایی را 

دارد.
استاندار خراسان شمالی در این خصوص 
می گوید: پایگاه هوایی شــهرآباد در مانه 
و ســملقان ظرفیت و پتانســیل تبدیل 
بــه گمــرک هوایــی را دارد و باید برای 
صادرات محصولات کشاورزی از جمله سر 

درختی ها استفاده شود.
محمدرضا حسین نژاد می افزاید: از امکانات 
و زیر ســاخت های این مجموعه و حتی 
ســالن هایی که در اختیــار دارند، برای 
صادرات میوه  اســتفاده شود چرا که این 
پایگاه قابلیت نشستن هواپیماهای بزرگ 

را دارد.
نارضایتی سرمایه گذاران

لغو مکــرر پرواز های فــرودگاه بجنورد 
که بیشتر مورد استفاده سرمایه گذاران 
و کارآفرینان واحدهای بزرگ و کوچک 
صنعتی اســت نارضایتی را در ســطح 
اســتانی ایجاد کرد و بسیاری از سرمایه  
گذاران در ۲ دهه گذشــته به خصوص 
پس از تشکیل استان به دلیل لغو همین 
پروازها از ســرمایه گذاری در اســتان 

منصرف شدند.
رهاورد ۳۰ میلیارد تومانی سفر دولت 

رهاورد بیست و ششــمین سفر استانی 
دولــت به خراســان شــمالی در تیرماه 
ســالجاری با ۱۱۹ مصوبه در حوزه های 
گوناگون زیرساختی، عمرانی و اقتصادی 
همــراه بود که بخشــی از آن نیز مربوط  
بهســازی و نوســازی فرودگاه بجنورد با 
اعتباری بالغ بر ۳۰ میلیارد تومان است تا 
دولت سیزدهم در این حوزه نیز گامی مهم 
برای زدودن غبار محرومیت برداشته باشد، 
زیرا که این استان یک کیلومتر خط ریلی 
و یا بزرگراه نــدارد و ناوگان هوایی نیز با 
مشکلات خاص خود چون محدودیت های 
محیطــی نمی تواند از بســیاری پروازها 

پذیرایی کند.
مدیر فرودگاه شهدای بجنورد در این باره 
می گوید: ۳۰ میلیــارد تومان اعتبار ملی 
در سفر رییس جمهور به این استان برای 
بهسازی و توسعه این فرودگاه مصوب شد 
و این میزان اعتبار بســیاری از مشکلات 
زیرساختی این فرودگاه را برطرف می کند.
محمدابراهیم قدمگاهــی می افزاید: این 
میزان اعتبار برای محوطه سازی، گسترش 
عرض جــاده، تحکیم دیــوار حفاظتی، 
پارکینگ و سایر موارد هزینه خواهد شد.

وی می گوید: وزیر کشــور در سفر هیات 
دولت به اســتان برای افزایش پروزاهای 
فرودگاه دســتوراتی را صــادر کرد و این 

موضوع در حال پیگیری است.

لغو مکرر پرواز های 
فرودگاه بجنورد که بیشتر 
مورد استفاده سرمایه گذاران 
و کارآفرینان واحدهای 
بزرگ و کوچک صنعتی 
است نارضایتی را در سطح 
استانی ایجاد کرد و بسیاری 
از سرمایه  گذاران در 2 دهه 
گذشته به خصوص پس از 
تشکیل استان به دلیل لغو 
همین پروازها از سرمایه 
گذاری منصرف شدند
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پرسپولیس - مهاجم خارجی؛ خیلی دور، خیلی نزدیک
با وجود اینکه برخی باشگاه های لیگ برتری 
در جذب بازیکن خارجی موفق عمل کرده اند، 

پرسپولیسی ها در این امر ناکام بوده اند.
به گزارش ایسنا، چند ماهی است که باشگاه 
پرســپولیس قصد دارد مهاجمی خارجی را 
بــه خدمت بگیرد تا بتوانــد خط حمله خود 
را تقویت کند. در هفته های اخیر گزینه های 

متعددی همچون کاسیانو، آلیسون سافیرای، الف مانگا و یورگن لوکادیا مطرح شدند که 
هر کدام بنا به دلایلی به مرحله عقد قرارداد نرسیدند. در این میان باشگاه پرسپولیس 
هم که به شــدت توسط هوادارنش تحت فشــار قرار گرفته، در بیانیه ای رسما اعلام 
کرد این باشگاه همچنان در حال مذاکره با گزینه های مختلف است و هواداران نگران 
نباشند !در این میان سکوت رضا درویش درباره حواشی این باشگاه و مشکلات جذب 
مهاجم خارجی بسیار عجیب است. مدیرعامل باشگاه پرسپولیس که به نظر می رسد 
به خاطر ناموفق بودن در جذب مهاجم خارجی و اجرایی نشدن برنامه های آماده سازی 
پرســپولیس رابطه چندان صمیمی با گل محمدی ندارد، ترجیح داده در این شرایط 
ســکوت اختیار کند و وارد فضای رسانه ای نشود تا نوعی کارها در سکوت پیش برود. 
البته شاید هم یکی از دلایل سکوت مدیرعامل پرسپولیس، نداشتن دلایل قانع کننده 
برای هواداران باشــد.در حالی که نزدیک به دو ماه از تلاش پرســپولیس برای جذب 
مهاجم خارجی زمان می گذرد، باشــگاه هایی چون نساجی، آلومینیوم، سپاهان، مس 
رفســنجان و گل گهر در جذب بازیکن خارجی موفق عمــل کرده اند. برخی مدیران 
پرسپولیس مانند محمد محمدی مدعی کارشکنی دشمنان و دلالان در جذب مهاجم 
خارجی برای پرسپولیس هستند اما هیچ کدام از این دلایل نتواسته تا به حال، هواداران 
پرسپولیس را قانع کند.پرسپولیس در حالی ۴ روز دیگر باید در آغاز لیگ بیست ودوم 
به مصاف ذوب آهن برود که مهدی عبدی، تمیروف و حامد پاکدل را در خط حمله در 
اختیار دارد که فصل قبل آمار قابل قبولی از خود به ثبت نرساندند. حالا باید دید در این 
میان بالاخره مدیران پرسپولیس می توانند مهاجمی خارجی به خدمت بگیرند یا خیر؟

والیبال ایران بازیهای کشورهای اسلامی را 
با برد آغاز کرد

تیم ملــی والیبال ب مردان ایران در اولین دیدار 
خود از بازی های کشورهای اسلامی به پیروزی 

رسید.
بــه گزارش ایســنا، تیم ملی والیبــال ب ایران 
در اولین دیــدار خود از بازی های کشــورهای 
اسلامی18 مرداد مقابل تیم قطر به میدان رفت 
و پیروز شد. ملی پوشــان ایران حریف خود را با 

حساب سه بر صفر )25 بر 15، 26 بر 2۴ و 25 بر 23( شکست دادند.  
با نظر فدراسیون والیبال ایران تیم ملی ب مردان به این رقابت ها اعزام شده است.تیم ایران 
در دومین مســابقه خود پنجشنبه، 20 مرداد به مصاف پاکستان می رود.  ایران در گروه دوم 

این مسابقات با ترکیه، قطر و پاکستان هم گروه است.  

آسوشیتدپرس در گزارشی به جام جهانی 
پیش رو پرداخت و از دیدار ایران و آمریکا 

به عنوان مادر تمام بازی ها یاد کرد.
به گزارش ایسنا، آسوشیتدپرس درباره جام 
جهانی ۲۰۲۲ قطر نوشت: آخرین فرصت 
برای لیونل مسی و کریســتیانو رونالدو، 
بازگشت کیلیان ام باپه به بزرگترین صحنه 
و آمادگی برزیل برای کسب ستاره ششم. 
یکی از جذاب ترین جام های جهانی نزدیک 
است؛ ۳۲ تیم، ۶۴ مسابقه، ۲۸ روز، اولین 

جام جهانی در خاورمیانه.
تیم های برتر

برزیل:  نیمار، وینیســیوس جونیور و سایر 
بازیکنان برزیل همه در اوج هستند و آماده 
درخشش در جام جهانی. آیا اولین قهرمانی 
جام جهانی برزیل پس از سال ۲۰۰۲ اتفاق 

می افتد؟
بلژیک:  »نسل طلایی« به تدریج در حال 
پایان است و این دوره آخرین شانس این 
نســل فوتبال بلژیک برای قهرمانی است. 
هنوز کوین دی برویــن رهبری تیم را بر 

عهده دارد.
آرژانتین: از زمــان دیگو مارادونای بزرگ، 
هیچ عنوانی در جام جهانی برای این تیم 
کسب نشده است. این اولین جام جهانی 
پس از مرگ او خواهد بود و احتمالا آخرین 

جام جهانی لیونل مسی.
فرانســه: مدافع عنوان قهرمانی هنوز هم 
آماده تریــن تیم اســت و بازیکنان خوب 
زیــادی در ترکیب دارد. اکنــون ام باپه و 
کریم بنزما در خط حمله هستند. پس از 
برزیل در سال ۱۹۶۲، هیچ تیمی قهرمان 
جام جهانی خود را در سال بعد تکرار نکرده 

است.
انگلیس: یک پای نیمه نهایی جام جهانی 
۲۰۱۸ و فینالیســت یورو ۲۰۲۰، حالا در 
زمره مدعیان قهرمانی در جام جهانی است.

ستاره های بزرگ
لیونل مسی: ۷ بار بهترین بازیکن جهان 
شده است. او در جام جهانی که به احتمال 
بسیار زیاد آخرین جام جهانی او محسوب 
می شود، امید اول آلبی سلسته است. با این 

حال مســی به تنهایی نمی تواند قهرمانی 
کشورش را در این بازی ها رقم بزند. ستاره 
آرژانتینی پس از قهرمانی در کوپا آمه ریکا 
که اولین قهرمانی او در رده ملی بود، انگیزه 
زیادی پیدا کرده اســت. او می خواهد تنها 
عنوانی را که در ویترین افتخاراتش وجود 
ندارد به دست آورد. اگر مهاجم آرژانتینی 
به این رونــد ادامه دهد به هدفش خواهد 
رسید و می تواند نقش مهمی در عملکرد 
تیمش در جام جهانی پیش رو داشته باشد.

رونالدو: بهترین گلزن در رده ملی اســت. او 
اکنون ۳۷ سال دارد و احتمالا آخرین حضور 
در جام جهانی را تجربه می کند. رونالدو بعد 
از جدایی از یوونتوس و حضور در یونایتد در 
رده باشگاهی از نظر گلزنی افت کرده است. با 
این حال رونالدو در هر شرایطی امید اول تیم 

کشورش در جام جهانی خواهد بود.
کیلیــان ام باپه: او افتخــارات زیادی از 
جمله قهرمانی در جام جهانی را در کارنامه 
افتخارت خــود دارد و حــالا امید اصلی 
درخشــش تیمش در قطر است. او ۴ گل 

در دوره قبل جام جهانی به ثمر رساند تا با 
قهرمانی در ۱۹ سالگی، خیلی ها به مقایسه 
او با پله، اســطوره برزیلی بپردازند. پله در 
سال ۱۹۵۸ در ۱۷ سالگی برزیل را قهرمان 
جام جهانی کرد و ۴ ســال بعد در ســال 
۱۹۶۲ نیز توانست به برزیل کمک کند تا 

باز هم قهرمان جام جهانی شود.
کوین دی بروین:او بهترین هافبک جهان 
است. بلژیک فقط باید امیدوار باشد که او 
مصدوم نباشد. همکاری او با روملو لوکاکو 
در جام جهانی می تواند بلژیک را به یکی 
از خطرناک ترین تیم های این دوره تبدیل 
کند. بلژیک ستاره های زیادی دارد ولی بهتر 
از همه این ها کوین دی بروین اســت که 
همه کاره منچسترسیتی محسوب می شود.

نیمار:در تالار افتخــارات نیمار، نبود جام 
جهانی و توپ طلا حس می شود و مهاجم 
برزیلی به خوبی می داند که راه رســیدن 
به توپ طلا قهرمانی در جام جهانی است 
و چه بســا او بتواند همچون قهرمانی در 
المپیک ریو، این بار با تیم ملی برزیل افتخار 

بزرگ را به دست بیاورد.
بازی هایی که باید ببینید

سنگال - هلند: این دیدار با حضور سادیو 
مانه و فیرجیل فان دایک جالب است.

آرژانتین - مکزیک: اولین رقابت بزرگ 
قاره ای در مرحله گروهی 

اسپانیا - آلمان: دو قهرمان سال های ۲۰۱۰ 
و ۲۰۱۴، دو غول فوتبال اروپا و جهان.

ایران - آمریکا: این بازی به عنوان »مادر 
همه بازی ها« نام گذاری شده است. درست 
ماننــد جام جهانی ۱۹۹۸، دو کشــور در 
مرحله گروهی در یک مسابقه سیاسی به 
مصاف هم خواهند رفت. روابط دیپلماتیک 
بین کشورها از زمان قطع شدن آن در سال 

۱۹۸۰ هنوز احیا نشده است.
غنا - اروگوئه: کســی ۲ ژوئیه ۲۰۱۰ را به 
خاطر می آورد؟ در آخرین دقیقه وقت اضافه 
در دیــدار اروگوئه و غنا در مرحله یک چهارم 
نهایی جام جهانی، لوئیس سوارس عمدا توپ را 
با دست لمس کرد و اخراج شد. غنا در ضربات 
پنالتی شکست خورد و سوارس جشن گرفت.  

۵11/8 -ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانـون و مـاده ۱۳ آئیـن نامـه قانون تعییـن تکلیف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . نظـر بـه 
و  اراضـی  ثبتـی  وضعیـت  تکلیـف  تعییـن  قانـون   ۳ و   ۱ مـواد  دسـتور 
سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی مصـوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ و برابر رای شـماره 
۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۰۶۰۰۱۷۳۳ هیـات اول موضـوع مـاده یـک قانـون مذکـور 
مسـتقر در واحـد ثبتـی حـوزه ثبت ملـک تربـت حیدریه تصرفـات  مالکانه 
و بلامعـارض متقاضـی خانـم رعنا راسـتگو خورشـبری فرزند نعمـت اله  به 
شـماره شناسـنامه ۵۸۰  صـادره از تربـت حیدریـه نسـبت بـه ششـدانگ 
یکبـاب سـاختمان  به مسـاحت۱۲۷/۵۵ متـر مربع ) یکصد وبیسـت وهفت 
و پنجـاه و پنـج صدم مترمربع( قسـمتی از پلاکـ  ۳۳  فرعی از اراضی یحیی 
آبـاد  پـلاک ۲۲۷  اصلـی دهسـتان اربعـه واقـع در خراسـان رضـوی بخش 
یـک حـوزه ثبـت ملک تربـت حیدریـه خریـداری از ورثه مالک رسـمی بی 
بـی سـکینه سردسـته محـرز گردیـده اسـت. لـذا به موجـب مـاده ۳ قانون 
تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی و 
مـاده ۱۳ قانـون آئین نامـه مربوطه این آگهی در دو نوبت بـه فاصله ۱۵ روز 
از طریـق روزنامه محلی و کثیرالانتشـار در  شـهرها منتشـر تـا در صورتیکه 
اشـخاص ذینفـع بـه آرای اعلام شـده اعتراض داشـته باشـند بایـد از تاریخ 
انتشـار اولیـن آگهـی تـا دو مـاه اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره ثبـت محل 
وقـوع ملـک تسـلیم و رسـید اخـذ نماینـد.  معتـرض بایـد  ظرف یـک ماه 
از تاریـخ تسـلیم اعتراض مبـادرت به تقدیم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی 
محـل نمایـد و گواهـی دادخواسـت به اداره ثبـت محل تحویل دهـد که در 
ایـن صـورت اقدامـات ثبـت موکول بـه ارائه حکـم قطعی دادگاه اسـت و در 
صورتـی کـه اعتـراض در مهلـت قانونـی واصـل نگردد یـا معتـرض، گواهی 
تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی محل را ارائه نکنـد اداره ثبت مبادرت 
بـه صـدور سـند مالکیت مـی نماید و صـدور سـند مالکیت مانـع از مراجعه 

متضـرر به دادگاه نیسـت.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۰۵/۰۳ 
تاریخ انتشارنوبت دوم: ۱۴۰۱/۰۵/۱۹

سید امین موسوی ـ رئیس اداره ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه

۵11/1 - اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کاشمر 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانـون و مـاده ۱۳ آئیـن نامـه قانون تعییـن تکلیف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی برابـر رای 
شـماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۱۲۰۰۰۷۶۶ و ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۱۲۰۰۰۷۶۵ هیـات 
اول موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضی و سـاختمانهای 
فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتـی حـوزه ثبـت ملـک کاشـمر به 
ترتیـب تصرفـات مالکانـه بلامعـارض متقاضـی خانـم طاهـره گلـکار فرزند 
محمدحسـن بشـماره شناسـنامه ۱۲۸۹۰ صـادره از کاشـمر در سـه دانـگ 
مشـاع از ششـدانگ یکبـاب سـاختمان و علـی اصغـر فرشـاد فـر فرزنـد 
حسـین بشـماره شناسـنامه ۱۴۸۵۹ صادره از کاشـمر در سـه دانگ مشـاع 
از ششـدانگ یکبـاب سـاختمان بـه مسـاحت ۱۲۶/۲۲ متـر مربـع از پلاک 
۶۱۰۳ فرعـی از ۳۰۲۶  اصلـی واقـع در بخـش حومـه کاشـمر بـه آدرس 
کاشـمر خیابـان قائـم ۱۱ خریـداری از مالـک رسـمی آقـای محمدرضـا ، 
حمیدرضـا ، مهـدی ، زهـره و شمسـی شـهرت همگی شـامکوئی و عصمت 
منعمـی ) کلیـه ورثه حسـن شـامکوئی( محرز گردیده اسـت .لـذا به منظور 
اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبـت بـه فاصلـه ۱۵ روز آگهـی مـی شـود در 
صورتـی کـه اشـخاص نسـبت به صـدور سـند مالکیـت متقاضـی اعتراضی 
داشـته باشـند مـی تواننـد ازتاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی بـه مـدت دو ماه 

اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخـذ رسـید ، ظـرف مدت 
یـک مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتراض ، دادخواسـت خـود را به مراجـع قضایی 
تقدیـم نمایند .بدیهی اسـت در صـورت انقضای مدت مذکـور و عدم وصول 

اعتـراض طبـق مقـررات سـند مالکیـت صـادر خواهد شـد ./ ص. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۵/۴. 

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۵/۱۹ 
 احمد جهانگیر- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک کاشمر 

۵11/2 - اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کاشمر 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانـون و مـاده ۱۳ آئیـن نامـه قانون تعییـن تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی برابر رای شـماره 
اول  هیـات   ۱۳۹۵۶۰۳۰۶۰۱۲۰۰۱۰۶۶ و   ۱۳۹۵۶۰۳۰۶۰۱۲۰۰۱۰۶۵
موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتی اراضـی و سـاختمانهای فاقد 
سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتـی حـوزه ثبت ملک کاشـمر بـه ترتیب 
تصرفـات مالکانـه بلامعـارض متقاضـی آقـای حسـین وارسـته الهـی فرزند 
ذبیـح الـه بشـماره شناسـنامه ۱۲۵ صادره از کاشـمر در  سـه دانگ مشـاع 
از ششـدانگ  اعیـان یکبـاب سـاختمان و محمـد دباغیـان فروتقـه فرزنـد 
مسـلم به شـماره شناسـنامه ۵۷  صادره از کاشـمر در سـه دانگ مشـاع از 
ششـدانگ اعیـان یکبـاب سـاختمان بـه مسـاحت ۲۲۵ متر مربـع از پلاک 
۱۵۲۷ فرعـی از ۳۰۲۷  اصلـی واقـع در بخـش یک حومه کاشـمر به آدرس 
کاشـمر خیابـان فروردین پـلاک ۳۳ خریـداری از مالک رسـمی اداره اوقاف 
محـرز گردیـده اسـت .لـذا بـه منظـور اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبت به 
فاصلـه ۱۵ روز آگهـی مـی شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت بـه صدور 
سـند مالکیـت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند مـی توانند ازتاریخ انتشـار 
اولیـن آگهـی بـه مدت دو مـاه اعتراض خـود را به ایـن اداره تسـلیم و پس 
از اخـذ رسـید ، ظرف مـدت یک ماه از تاریخ تسـلیم اعتراض ، دادخواسـت 
خـود را بـه مراجـع قضایی تقدیـم نمایند .بدیهی اسـت در صـورت انقضای 
مـدت مذکـور و عـدم وصـول اعتـراض طبـق مقررات سـند مالکیـت صادر 

خواهد شـد . 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۵/۴. 

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۵/۱۹ 
 احمد جهانگیر-  رئیس اداره ثبت اسناد و املاک کاشمر 

۵11/۳ - اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کاشمر 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانون و مـاده ۱۳ آئیـن نامه قانـون تعیین تکلیف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی برابـر رای 
شـماره  ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۱۲۰۰۱۱۵۰  هیـات اول موضـوع قانـون تعییـن 
تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر 
در واحـد ثبتـی حـوزه ثبـت ملـک کاشـمر تصرفـات مالکانـه بلامعـارض 
متقاضـی آقـای علـی آرام رزق آبـادی فرزنـد محمـد بشـماره شناسـنامه 
۷ صـادره از کاشـمر در ششـدانگ یکبـاب سـاختمان به مسـاحت ۹۷/۴۱ 
متـر مربـع از پـلاک ۱۲۳۷ فرعـی از ۵۸ اصلی واقع در بخش سـه کاشـمر 
بـه آدرس  کاشـمر - خیابـان نسـیم  خریـداری از مالکیـن رسـمی  زرین 
فرمانـی ، سـید محمدرضـا ، سـید مهـدی و سـید عبـاس شـهرت همگی 
طباطبائـی محـرز گردیده اسـت .لذا به منظـور اطلاع عمـوم مراتب در دو 
نوبـت بـه فاصلـه ۱۵ روز آگهـی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت 
بـه صـدور سـند مالکیـت متقاضـی اعتراضـی داشـته باشـند مـی تواننـد 
ازتاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی بـه مـدت دو مـاه اعتـراض خـود را بـه این 

اداره تسـلیم و پـس از اخـذ رسـید ، ظـرف مدت یـک ماه از تاریخ تسـلیم 
اعتـراض ، دادخواسـت خـود را بـه مراجـع قضایـی تقدیم نماینـد .بدیهی 
اسـت در صـورت انقضـای مـدت مذکـور و عـدم وصـول اعتـراض طبـق 

مقـررات سـند مالکیـت صـادر خواهد شـد . 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۵/۴. 

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۵/۱۹ 
 احمد جهانگیر- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک کاشمر 

۵11/۴- اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کاشمر 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانـون و مـاده ۱۳ آئیـن نامـه قانون تعییـن تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی برابر رای شـماره 
تکلیـف  تعییـن  قانـون  موضـوع  اول  هیـات   ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۱۲۰۰۱۰۶۰
وضعیـت ثبتـی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحد 
ثبتـی حـوزه ثبت ملک کاشـمر تصرفات مالکانـه بلامعـارض متقاضی آقای 
محمـد آرام رزق آبـادی فرزنـد علـی بشـماره شناسـنامه ۷۷۰ صـادر ه از 
کاشـمر در ششـدانگ یکبـاب سـاختمان بـه مسـاحت ۹۷/۱۰ متـر مربع از 
پـلاک ۱۲۳۷ فرعـی از ۵۸ اصلـی واقـع در بخـش سـه کاشـمر بـه آدرس 
خیابان نسـیم  خریداری از مالکین رسـمی  زرین فرمانی  ، سـید محمدرضا 
، سـید مهدی و سـید عباس شـهرت همگی طباطبائی محرز گردیده اسـت 
.لـذا بـه منظـور اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبت بـه فاصلـه ۱۵ روز آگهی 
مـی شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به صدور سـند مالکیـت متقاضی 
اعتراضی داشـته باشـند مـی توانند ازتاریخ انتشـار اولین آگهـی به مدت دو 
مـاه اعتـراض خـود را به این اداره تسـلیم و پس از اخذ رسـید ، ظرف مدت 
یـک مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتراض ، دادخواسـت خـود را به مراجـع قضایی 
تقدیـم نمایند .بدیهی اسـت در صـورت انقضای مدت مذکـور و عدم وصول 

اعتـراض طبـق مقررات سـند مالکیـت صادر خواهد شـد . 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۵/۴. 

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۵/۱۹ 
 احمد جهانگیر- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک کاشمر 

۵11/۵ -اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانون و مـاده ۱۳ آیین نامه قانـون تعیین تکلیف 
وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی . برابـر رای 
شـماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۲۱۰۰۰۱۴۲  هیـات اول موضـوع قانـون تعییـن 
تکلیـف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی  مسـتقر 
در واحـد ثبتـی حـوزه ثبت  ملک بردسـکن تصرفـات مالکانـه بلامعارض  
شناسـنامه  شـماره  بـه  حبیـب  فرزنـد  عارفـی  فرزانـه  خانـم  متقاضـی 
۰۸۹۰۱۱۴۸۸۹  صـادره از کاشـمر در ششـدانگ یـک باب سـاختمان به 
مسـاحت ۱۲۶/۱۸ متـر مربـع قسـمتی از پلاک ۴۱۳۵ فرعـی از ۴ اصلی 
واقـع در خراسـان رضـوی بخش ۴ حوزه ثبـت ملک بردسـکن خریداری 
از مالـک رسـمی آقای علـی اصغر بیابانـی احدی از  ورثه حسـین بیابانی 
محـرز گردیـده اسـت.  لـذا بـه منظور اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبت 
بـه فاصلـه ۱۵ روز آگاهـی مـی شـود در صورتـی که اشـخاص نسـبت به 
صـدور سـند مالکیـت متقاضـی اعتراضـی داشـته باشـند مـی تواننـد از 
تاریـخ انتشـار اولیـن آگاهـی بـه مـدت دومـاه اعتـراض خـود را بـه این 
اداره تسـلیم و پـس از اخـذ رسـید. ظرف مـدت یک ماه از تاریخ تسـلیم 
اعتـراض دادخواسـت خـود را بـه مراجـع قضایـی تقدیـم نماینـد.  بدهی 
اسـت در صـورت انقضـای مـدت مذکـور و عـدم وصـول اعتـراض طبـق 

مقـررات سـند مالکیـت صـادر خواهد شـد. / ن. 
تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۱/۵/۴  
تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۱/۵/۱۹

غلامرضا گنج بخش- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک بردسکن

۵11/6 -اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانـون و مـاده ۱۳ آیین نامـه قانون تعییـن تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی . برابر رای شـماره 
۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۲۱۰۰۰۰۲۹  هیـات اول موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف 
وضعیـت ثبتـی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی  مسـتقر در واحد 
ثبتـی حـوزه ثبـت  ملـک بردسـکن تصرفـات مالکانـه بلامعـارض متقاضی 
خانـم فاطمـه صنعتی زاده  فرزند محمد به شـماره شناسـنامه ۲۰ صادره از 
بردسـکن در ششـدانگ یک باب سـاختمان به مسـاحت  ۱۹۷/۷۶ متر مربع 
قسـمتی از پـلاک ۱۱۹۵ فرعـی از ۴  اصلـی واقع در خراسـان رضوی بخش 
۴ حـوزه ثبـت ملک بردسـکن خریـداری از مالک رسـمی آقـای محمدرضا 
خـراط محـرز گردیـده اسـت.  لـذا بـه منظـور اطـلاع عمـوم مراتـب در دو 
نوبـت بـه فاصلـه ۱۵ روز آگاهـی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت 
بـه صـدور سـند مالکیـت متقاضـی اعتراضـی داشـته باشـند مـی توانند از 
تاریـخ انتشـار اولیـن آگاهـی به مـدت دومـاه اعتراض خـود را به ایـن اداره 
تسـلیم و پـس از اخـذ رسـید. ظرف مدت یک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتراض 
دادخواسـت خـود را بـه مراجـع قضایـی تقدیـم نماینـد.  بدهـی اسـت در 
صـورت انقضـای مـدت مذکـور و عـدم وصول اعتـراض طبق مقررات سـند 

مالکیـت صـادر خواهد شـد. / ن.
تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۱/۵/۴ 

تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۱/۵/۱۹
غلامرضا گنج بخش- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک بردسکن

۵11/7 -اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانـون و مـاده ۱۳ آئیـن نامـه قانون تعییـن تکلیف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . برابـر رای 
شـماره ۱۴۰۰۶۰۳۰۶۰۲۱۰۰۱۶۷۰ هیـات اول/ دوم موضـوع قانـون تعیین 
تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر 
در واحـد ثبتـی حـوزه ثبـت  ملـک بردسـکن تصرفـات مالکانـه بلامعارض 
متقاضـی  خانـم معصومـه مسـتوفی فرزنـد علـی به شـماره شناسـنامه ۸۶ 
صـادره از بردسـکن درششـدانگ یکبـاب سـاختمان بـه مسـاحت ۱۹۸/۶۹ 
متـر مربع قسـمتی ازپـلاک ۱۳۰۹ فرعی از۴ اصلی واقع درخراسـان رضوی 
بخـش ۴ بردسـکن خریـداری از مالـک رسـمی آقـای علی مسـتوفی محرز 
گردیـده اسـت. لـذا بـه منظور اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبت بـه فاصله 
۱۵ روز آگهـی مـی شـود در صورتـی کـه اشـخاص نسـبت به صدور سـند 
مالکیـت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند مـی توانند از تاریخ انتشـار اولین 
آگهـی بـه مـدت دو مـاه اعتراض خـود را به این اداره تسـلیم و پـس از اخذ 
رسـید، ظـرف مدت یـک ماه از تاریخ تسـلیم اعتـراض، دادخواسـت خود را 
بـه مراجـع قضایـی تقدیـم نماینـد. بدیهی اسـت در صـورت انقضـای مدت 
مذکـور و عـدم وصـول اعتـراض طبق مقـررات سـند مالکیت صـادر خواهد 

ن.  شد./ 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۵/۱۹. 

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۶/۳
غلامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واملاک بردسکن
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صاحب امتیاز و مدیر مسئول :
حسین رفیعی

پرتاب ماهواره »خیام« توسط روسیه با موشک 
ماهواره بر »سایوز« که ساعاتی پیش انجام شد، 
بازتاب خبری گســترده ای در رسانه های اقصی 

نقاط جهان داشته است.
به گزارش ایسنا، ماهواره خیام که تحت مالکیت 
ایران اســت و توسط موشک روسی »سایوز« در 
مدار زمین قرار گرفته، ساعت ۱۰:۲۰ امروز ۱۸ 
مرداد ۱۴۰۱ از پایگاه پرتاب فضایی »بایکونور« 
در قزاقســتان راهی فضا شد. این در حالی است 
که این همکاری میان سازمان های فضایی ایران 
و روسیه، مورد توجه رسانه های دنیا قرار گرفته 
و حواشــی گوناگونی را پیش و پس از پرتاب به 

دنبال داشته است.
خبرگزاری »آسوشــیتد پرس« با تیتر »روسیه 
ماهواره ایرانــی را با موفقیت پرتــاب کرد« به 
اســتقبال این خبر رفت و نوشــت: »موشــک 
ماهواره بر »سایوز« حدود ۹ دقیقه پس از پرتاب، 
ماهواره ایرانی موسوم به »خیام« را در مدار قرار 

داد.«
پایگاه خبری »ایِ بی ســی نیــوز« نیز با همین 
تیتر اقدام به مخابــره این خبر کرده و در ادامه 
نوشته اســت: »یک موشک روسی روز سه شنبه 
با موفقیت یک ماهــواره ایرانی را به مدار زمین 

فرستاد.
موشک سایوز طبق برنامه در ساعت ۸:۵۲ صبح 
سه شــنبه به وقت مسکو از تاسیســات پرتاب 
»بایکونور« در قزاقســتان بلند شــد و حدود ۹ 
دقیقه پس از پرتاب، ماهواره ایرانی موســوم به 
»خیام« را در مدار قرار داد. این موشــک به نام 
حکیم »عمر خیام«، دانشمند ایرانی که در قرن 
یازدهم و دوازدهم می زیســته، نامگذاری شده 

است.
ماهواره ای با وضوح تصویری بالا

ایران اعلام کرده اســت که ایــن ماهواره مجهز 
به دوربین با وضوح بــالا برای نظارت بر محیط 
زیست اســت و به طور کامل تحت کنترل خود 

باقی خواهد ماند.
تهران گفته اســت که هیچ کشــور دیگری به 
اطلاعاتی که این ماهــواره جمع آوری می کند، 
دسترســی نخواهد داشــت و فقط برای مقاصد 

غیرنظامی اســتفاده خواهد شــد، اما ادعاهایی 
وجود دارد مبنی بر اینکه روســیه ممکن است 
از آن بــرای نظارت بر اوکراین در بحبوحه اقدام 

نظامی خود در این کشور استفاده کند.
اگر این ماهواره با موفقیت عمل کند، این توانایی 
را به ایران می دهد که دشــمن اصلی خود یعنی 
اسرائیل و دیگر کشورهای خاورمیانه را زیر نظر 

بگیرد.
تلویزیــون دولتی ایران تصاویــری از این پرتاب 
را به صورت زنده پخش و خاطرنشــان کرد که 
وزیر ارتباطات این کشور در حین این پرتاب در 

قزاقستان حضور داشته است.
تلویزیون دولتی ایــران به نقل از آژانس فضایی 

ایــران گفت که این ماهــواره تصاویر نظارتی با 
وضــوح بالا با کیفیت یک متر بر پیکســل ارائه 
می دهد. این در حالی اســت کــه ماهواره های 
غیرنظامی غربی تصاویــری با وضوح حدود نیم 
متر در هر پیکســل را ارائــه می دهند و تصور 
می شود ماهواره های جاسوسی ایالات  متحده از 

وضوح بیشتری برخوردار هستند.«
ایران و برنامه فضایی

»ای بی ســی نیوز« در ادامه نوشته است: »ایران 
هم برنامه فضایی غیرنظامی و هم برنامه فضایی 
نظامی دارد که ایالات متحده نگران آن است که 
از آن برای پیشبرد برنامه موشکی بالستیک خود 
استفاده کند. با این حال، ایران در سال های اخیر 

شاهد پرتاب های ناموفق ماهواره بوده است.«
روزنامه »واشنگتن پســت« نیز با تیتر »روسیه 
ماهواره ایرانی را بــا موفقیت پرتاب کرد« اقدام 
به انتشار این خبر با رونوشتی از متن »ای بی سی 

نیوز« کرده است.
اما خبرگزاری روســی »اســپوتنیک« به نقل از 
ســازمان فضایی روسیه)روسکاسموس( نوشت: 
»موشک »سایوز« روسیه حامل ماهواره سنجش 
از دور »خیام« که توســط شرکت های روسی به 
سفارش ایران ساخته شده است، روز سه شنبه از 

پایگاه فضایی بایکونور به فضا پرتاب شد.«
»همراه بــا این ماهواره ایرانــی، ۱۶ فضاپیمای 
کوچک سوار بر این موشک وجود دارد که توسط 

دانشگاه های برجسته روسیه، شرکت های تجاری 
و ســازمان های غیرانتفاعی ساخته شده اند. آنها 
برای تحقیقات علمی و فنــاوری از جمله برای 
آزمایــش فنــاوری ارتباطات بین ماهــواره ای، 
اندازه گیــری ســطح تابش الکترومغناطیســی 
و نظارت بــر وضعیت محیط زیســت طراحی 

شده اند.«
اهمیت همکاری میان سازمان های فضایی ایران 

و روسیه
در این میان، همانطور که گفته شد، این پرتاب 
از حیث همکاری میان سازمان های فضایی ایران 
و روسیه بسیار مورد توجه جهانیان قرار گرفته و 
خبرگزاری های اقصی نقاط دنیا مانند پایگاه های 
خبری جهان عرب، خبرگزاری های شرق آسیا و 
خبرگزاری های مهم دنیا به انتشار خبر آن اقدام 

کرده اند.
ماهواره »خیام« با وزن ۶۰۰ کیلوگرم با ماهواره بر 
»ســایوز« به مدار ۵۰۰ کیلومتری زمین پرتاب 
شــد تا طبق اعلام سازمان فضایی به مدت پنج 
سال از داده ها و تصاویر ارسالی آن در حوزه های 
کشــاورزی، منابع طبیعی، محیط زیست، منابع 
آبی، معادن و پایش مرزهــا و مدیریت حوادث 

غیرمترقبه و نیروهای دفاعی استفاده شود.
طبق اعــلام ســازمان فضایی ایــران، ماهواره 
»خیام« که مالکیت آن در اختیار سازمان فضایی 
ایران است، با سَنجنده های دقیق در طیف های 
مختلف، زیر ساختی مناسب برای هوشمندسازی 
بخش های گوناگون کشــور خواهد بود. ارتقای 
بهره وری در حوزه کشاورزی، پایش دقیق منابع 
آبی کشــور، مدیریت مخاطرات طبیعی، پایش 
تغییرات کاربری، ســاخت و سازهای غیر مجاز 
و مقابله با جنگل خواری، پایش مخاطرات زیست 
محیطی، پایش معادن و اکتشافات معدنی، پایش 
مرزهای کشــور و بسیاری از کاربردهای دیگر از 
جمله کاربردهای داده های دریافت شــده از این 

ماهواره خواهد بود.
ماهواره »خیام« یک ماهواره سنجش از دور ۶۰۰ 
کیلوگرمی با قابلیــت تصویربرداری با دقت یک 
متر اســت که در مدار ۵۰۰ کیلومتری زمین به 

فعالیت می پردازد.

تایید عملکرد صحیح تمام 
زیرسامانه های »خیام«

عملکرد صحیح تمام زیرسامانه های ماهواره »خیام« تایید شد و 
روزهای آینده فرآیندهای راه اندازی و تست زیرسامانه های این 
ماهواره بر اساس برنامه از پیش تعیین شده صورت خواهد گرفت.

به گزارش ایسنا، سازمان فضایی ایران با انتشار بیانیه ای اعلام 
کــرد: »ماهواره خیام که صبح امــروز )۱۸ مردادماه ۱۴۰۱( 
توسط ماهواره بر سایوز از پایگاه فضایی بایکونور پرتاب شد، با 

موفقیت در مدار قرار گرفت.
نخســتین ارتباط با ماهواره »خیام« حدود ۹۰ دقیقه بعد از 
پرتاب در ایستگاه های زمینی این ماهواره در کشور، برقرار و 
داده های دریافتی در مرکز کنترل ماموریت ماهواره »خیام« در 

پایگاه فضایی ماهدشت تجمیع شد.
بر اســاس ارزیابی اولیه کارشناسان، داده های دریافتی نشان 
از صحــت عملکرد ماهــواره  دارد. پس از تحلیــل داده های 
تله متری ماهواره نیز مشخص شد که تا کنون عملکرد کلیه 
زیرسامانه های این ماهواره مطابق با برنامه ریزی پیش بینی شده 

در حالت عملکرد مناسب و صحیح قرار دارند.
طبق برنامه کاری تعیین شده، ماهواره »خیام« هر ۲۴ ساعت ۴ 
گذر از فراز ایران خواهد داشــت که در این گذرها ارسال فرمان 
به ماهواره و دریافت داده تله متری ماهواره انجام خواهد شد.طی 
روزهای آینده فرآیندهای راه اندازی و تســت زیرسامانه های این 
ماهواره بر اساس برنامه از پیش تعیین شده صورت خواهد گرفت.«

چرا ماهواره ایرانی خیام توسط 
روسیه پرتاب شد؟

به گزارش خبرنگار گروه علم و پیشــرفت خبرگزاری فارس، 
ماهواره سنجشی ایرانی خیام ساعت ۱۰ و ۲۲ دقیقه از ایستگاه 
فضایی بایکونور قزاقستان پرتاب شد. این ماهواره با همکاری 
کشور روسیه و توسط ماهواره بر سایوز به فضا پرتاب شد.یکی 
از سوالاتی که درباره این ماهواره مطرح است این است که چرا 

ماهواره ایرانی خیام توسط روسیه پرتاب شد؟
ایران در سال گذشته با پرتاب ماهواره کاملا ایرانی »نور ۲« با 
ماهواره بر بومی قاصد، در تزریق ماهواره های زیر پنجاه کیلوگرم 
به مدار ۵۰۰ کیلومتری زمین موفق عمل کرد و ســپس در 
گام بعــدی تزریق ماهواره های تا ۱۰۰ کیلوگرم به مدار ۵۰۰ 
کیلومتری زمین تا انتهای سال جاری هدف گذاری شد تا در 
ادامه کار، به امکان تزریق ماهواره های چندصد کیلوگرمی به 

مدار ۵۰۰ کیلومتری زمین تا پایان دولت سیزدهم برسیم.
بنابراین تجربه  موفق ایران در این باره در زمینه ماهواره های 
زیر پنجاه کیلوگرم به مدار ۵۰۰ کیلومتری زمین بوده است و 

اکنون ماهواره خیام بیش از ۵۰۰ کیلوگرم وزن دارد.

ماهواره »خیام« سوژه روز رسانه های جهانخبر


